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beseda vodstva

mag. Danilo Toplek Brigita Ačimovič Bojan Žigman

TALUM in električna energija

Zaradi boljšega razumevanja in želje po dokončni ureditvi 
proizvodno energetsko plačilnega razmerja med TALUM- 
om, ELES-om in vlado Slovenije smo pripravili študijo s po
drobnimi argumenti, ki jo lahko delno posredujem v informa
cijo našim delavcem.
Obtožbe, ki jih kreatorji energetske politike uporabljajo pri 
razpravah o oskrbi TALUM-a z električno energijo, je mogo
če strniti v:
- TALUM troši energijo na neracionalen način;
- TALUM plačuje energijo po nižji ceni kot ostali proizvajalci 

aluminija v svetu;
- TALUM bi lahko plačeval več in ne bi bilo potrebe po po

večanju cene el. energije za ostale porabnike (posebej 
gospodinjstva)

- dolg TALUM-a ogroža poslovanje celotnega elektroener
getskega sistema;

Avtorjem teh “argumentov” se ne zdi niti potrebno niti po
membno, da bi jih dokazali!
Pa vendar so dejstva drugačna:
1. TALUM razpolaga s takšnimi proizvodnimi napravami in 
tehnologijo, ki ga tudi glede porabe energije uvrščata med 
najracionalnejše proizvajalce aluminija na svetu.
2. TALUM je v obdobju 1990-1996 plačeval energijo po ce
ni, ki je najvišja med vsemi proizvajalci aluminija v Evropi.
3. Strošek električne energije v ceni aluminija (kljub mali po
rabi) na osnovi plačane cene el. energije je v TALUM-u naj
višji v Evropi.
4. Upoštevanje TALUM-ovega predloga oblikovanja cene 
el. energije (ki je že rezultat mnogih popuščanj TALUM-a v 
pogajanjih z ELES-om in Ministrstvom za gospodarske de
javnosti) od leta 1990, bi eliminiralo tako imenovani dolg 
TALUM-a, ki predstavlja največjo oviro pri tekočih in bodo
čih odnosih med ELES-om in TALUM-om, in oviro pri norma
lizaciji poslovanja obeh sistemov.
Nenehno dvigovanje cene energije za TALUM se še vedno 
poskuša opravičevati z nujnostjo enake obravnave vseh od
jemnih skupin, ne da bi se pri tem upoštevali povsod po 
svetu priznani pozitivni učinki takšne vrste potrošnikov kot je 
TALUM, na proizvodne stroške celotnega elektroenerget
skega sistema.
Nadaljevanje takšne politike ni v skladu z Resolucijo o stra
tegiji rabe in oskrbe Slovenije z energijo, ki v poglavju o ce
nah energije opredeljuje, da je  ciljna cena takšna, ki bo pri
merljiva z državami Evropske zveze in to za vse vrste porab
nikov.
Mi smo ta cilj že dosegli oz. presegli! Zato nam niso znani 
nobeni racionalni argumenti za nadaljevanje takšne politike 
naproti TALUMU, ki predstavlja okoli 10 odstotkov v Slove
niji porabljene el. energije, z dokazano gospodarsko in teh
nološko učinkovitostjo njene porabe, hkrati pa je polovica te 
energije porabljena v času, ko je skupna količina ostalih slo
venskih porabnikov manjša od obratovalnega minimuma 
proizvodnih kapacitet za el. energijo v Sloveniji.
Sprejemanje sklepov vlade o oblikovanju cene el. energije 
za TALUM pomeni nadaljevanje stare politike, saj cena 
5,83 SIT kWh , ki vsebuje 10% davek, vodi k 38,15% dele
žu stroška elektrike v ceni aluminija. Mi predlagamo evrop
ske kriterije, ki ne presegajo zgornje meje 26% delež elek
trike v ceni aluminija. V svetu uveljavljen konkurenčni dolgo
ročni stroškovni standard elektrike v ceni aluminija znaša 
25%.
TALUM je v celotnem obdobju 1990 - 1996 celo presegel 
zgornjo še možno mejo plačil el. energije v primerjavi z že 
tako neugodnim predlogom oblikovanja cene (za cca 2,1 
mlrd SIT), vendar je na ta način ogrozil obratovalno sigur
nost prek vseh, še dopustnih meja. Zato je reševanje cenov
nih zaostajanj ostalih 90% porabe el. energije v Sloveniji na 
račun TALUMA neracionalno in neizvedljivo.

STARA NAVADA - ŽELEZNA SRAJCA

OKLEP, KI Sl GA POGOSTO NADENEMO, A NAS 
OVIRA V RAZVOJU

Vsi se verjetno spominjamo zgodb in filmov o slavnih 
vitezih in njihovih viteških turnirjih. Kako radi smo po
slušali ali pa gledali njihova junaštva.
Kako so bili lepi, prav impozantni ti vitezi, v blešče
čih, kovinskih oklepih, na negovanih konjih, po mož
nosti na belih. S soncem obsijani, ko so jih gledale 
njihove izvoljenke, so se bojevali med seboj. Oklepi, 
zloščeni in naoljeni, so kar jemali vid. Prava paša za 
oči. Vitezi v  svetlečih  oklep ih na belih konjih!
Pa je bilo potrebno tako malo, da so padli s teh konj. 
Le pravilnen zadetek nasprotnika in že je bil vitez na 
tleh, kljub svetlečemu varovalnemu oklepu. Nem o
čen, ranljiv. Ni se mogel premakniti, ni mogel nas
protniku zadati nobenega udarca več, le čakal je lah
ko na smrtonosni, zadnji udarec nasprotnika. Oklep, 
ki ga je do takrat varoval, je naenkrat postal njegova 
past in poguba.
In kaj imajo ti vitezi z nami, da to pišem? Res ni v id
no? Oklepi! Oklepi so tisto, kar nas kljub navidezne
mu varovanju dejansko dela ranljive, kot viteze iz 
preteklosti. Oklepi, kot npr.: pa saj tako delamo že 
dolgo, zakaj bi spreminjali; če je bilo dobro deset, 
dvajset let, je lahko še naslednijh deset ali celo več 
let; tako piše; nihče ni rekel, da bi lahko delali druga
če, boljše.
Konkurenca nas sili v nenehne spremembe, prilago
ditve, novosti. V tem svetu konkurence ni počitka. Ni 
dovolj, da se vprašujemo, ali delamo nekaj prav, 
vprašati se moramo, ali delamo prave stvari. Ali jih 
lahko izboljšamo, ali smo dovolj fleksibilni in priprav
ljeni na spremembe?
Pa res, zakaj bi spreminjali, če še gre? Saj imajo tu
di želve oklepe, ki jih varujejo pred sovražniki, pa so 
se ohranile stoletja. Že res, a samo poglejmo, kje in 
kako živijo, same , daleč od ostalih. Tudi tako se da 
preživeti. A ne smemo pozabiti, da na račun razvoja 
in napredka.
Zato moramo znati v današnjem svetu nenehnih 
sprememb uporabljati oklepe tam in takrat, ko je to 
nujno. In jih sneti takrat, ko so spremembe nujne.
Da ne bomo padli, da ne bomo postali nemočni pred 
našo konkurenco. Tako kot so začeli vitezi izgubljati, 
ko so jih premagali tisti, ki so pravočasno sneli težke 
in okorne oklepe.

Stavka železničarjev in oskrba z 
glinico

Proces proizvodnje aluminija je kontinuirani proces, 
kar pomeni, da poteka neprekinjeno. Zanj je torej 
značilno, da potrebuje stalno oskrbo z energijo in su
rovinami. Oskrba z glinico, kot najpomembnejšo su
rovino v proizvodnji aluminija, je torej prav tako po
membna kot oskrba z električno energijo.
V TALUM-u porabimo dnevno za potrebe obeh elek
troliz 410 ton glinice. Transport poteka z ladjami do 
Kopra, kjer je 20.000 tonski silos, od tod pa pravilo
ma z železniškimi cisternami v Kidričevo. 4.000 ton
ski silos v TALUM-u je bil v času modernizacije proi
zvodnje primarnega aluminija predviden za potrebe 
nove elektrolize C, danes nam ob nemoteni oskrbi 
zadostuje za potrebe obeh elektroliz. Količina glinice 
v silosu omogoča enotedensko proizvodnjo.
V preteklosti smo se že nekajkrat srečevali z motnja
mi pri transportu glinice predvsem zaradi stavke že
lezničarjev, večjih popravil ali nepredvidenih okvar 
na železniških progah. Za takšne primere smo izde
lali plan cestnega transporta glinice iz Kopra in leta 
1995 pričeli 5% glinice transportirati s cestnimi c i
sternami. Na ta način smo uvedli prilagojen način 
polnjenja in praznjenja cestnih cistern, ter vzpostavi
li organizacijo transporta, ki omogoča preusmeritev 
večjih količin glinice iz železniškega na cestni trans
port.
V dneh, ko nastaja ta članek ni jasno, ali se bo stav
ka železničarjev nadaljevala ali ne, prav tako ni no
benih zagotovil, da bodo kompozicije z glinico kljub 
stavki vozile v Kidričevo. V primeru ponovne ustavi
tve železniškega transporta bomo, da ne bi ogrozili 
proizvodnje, transport glinice takoj preusmerili na 
cesto.
Zaradi pomanjkanja cestnih cistern bomo prisiljeni 
vključiti tudi tuje prevoznike. Da bi vsaj delno omilili 
stroške povzročene s stavko, bo potrebno posel 
skleniti za daljše obdobje.
Prav je, da imajo železničarji pravico do stavke, ven
dar bi se pri tem morali zavedati škode, ki jo s svoji
mi nepremišljenimi dejanji lahko povzročijo sebi in 
zaposlenim v dejavnostih, ki železniški promet nujno 
potrebujejo.
Preusmeritev transporta glinice bi pomenila dnevno 
20 tovornjakov več na slovenskih cestah, hkrati bi za 
železnico dolgoročno pomenila izgubo 150.000 ton 
tovora na leto.
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Energetika

TALUM sodeloval v akciji ENERGETSKO UČINKOVITO PODJETJE
Dosežki zadnjih let na področju ravnanja z energijo v TALUM potrjujejo pravilnost odločitve vodstva o ustanovitvi nove delovne enote Energetika, v kateri so 
združene vse energetske dejavnosti s področja električne energije, zemeljskega plina, toplotne energije, vode in dejavnosti Laboratorija za meritve.

Herman ŠKRINJAR, vodja po številu zaposle
nih majhne, po dejavnosti pa velike delovne 
enote, nam je povedal :
TALUM je velik porabnik primarne energije 
(elektrika, zemeljski plin, gorivo za motorna 
vozila), Nismo požeruhi, kot nas prikazujejo 
mediji in tudi najbolj odgovorni predstavniki 
ELES-a (požeruh je nekdo, ki porabi - požre - 
več kot je normalno potrebno, za TALUM pa 
to glede na normative ne velja), saj dosega
mo zlasti na področju električne energije v 
elektrolizah normative porabe, ki so primerljivi 
oziroma celo boljši od svetovnih.
V TALUMU porabimo največ električne ener
gije - 91,3%, energija iz zemeljskega plina za 
proces in ogrevanje znaša 8,3%, gorivo za 
prevoze pa 0,4%.
V začetku letošnjega leta sta revija Gospodar
ski vestnik in Institut “Jožef Stefan” iz Ljublja
ne organizirala akcijo Energetsko učinkovito 
podjetje, ki naj bi se zaključila s proglasitvijo 
rezultatov na sejmu Energetika v Mariboru. V 
akcijo se je vključil tudi TALUM, ker je vodstvo 
smatralo, da lahko s ponosom prikažemo slo
venski široki in strokovni javnosti naše uspehe 
na področju učinkovite porabe energije. Prija
va je bila sprejeta, saj imamo kaj pokazati, 
vendar verjetno zaradi političnih vzrokov 
(TALUM je v mnogih očeh črna ovca) naši do
sežki niso bili široko razglašeni, še manj pa 
nagrajeni s priznanjem. V naši prijavi na raz
pis za energetsko učinkovito podjetje je bilo 
posebej poudarjeno dejstvo, da je povprečna 
poraba električne energije (elektrolizi B in C 
skupaj) za leto 1995 v TALUM 14.536 kWh/t, v 
Evropi 15.603, v ZDA pa 16.048 kWh/t. Enako 
razmerje bo veljalo verjetno tudi za leto 1996, 
kjer smo v TALUM dosegli povprečno porabo 
14.326 kWh/t, za Evropo in ZDA pa še ni po
datkov.
V DE Energetika se je v preteklih dveh letih 
največ dogajalo na področju racionalizacije 
porabe toplotne energije. Poleg nabave nove

ga parnega kotla zmogljivosti 16 t/h, kurjene
ga z zemeljskim plinom, ki je zaradi manjših 
stroškov obratovanja postavljen v novo kotlar
no SILKEM (kjer sta še enaka 2 kotla za 
SILKEM), je bilo z raznimi ukrepi doseženo 
zmanjšanje porabe pare za ogrevanje v kuril
ni sezoni od 34.097 1 leta 1994 na 27.800 1 v 
letu 1996. Enako je bilo za gretje sanitarne vo
de porabljeno leta 1994 2.790 t pare, v letu 
1996 pa 2.3501.
S toplo vodo za kopanje in umivanje se še 
vedno ne ravna varčno, zato bo potrebno še 
naprej urejati kopalnice in umivalnice (regula
cija temperature vode, namestitev senzorskih 
pip in tušev,...).
Znižanje porabe pare je bilo doseženo z us
posobitvijo parovodov spremnega ogrevanja 
bivših mazutnih vodov do livarn za preklop na 
letni režim ogrevanja, z zamenjavo starega 
parovoda ( 300 mm z novim parovodom ( 125 
mm v dolžini 220 m, rekonstrukcijo cevovodov 
in zbiralnikov kondenzata ter z montažo štev
cev količin in energije kondenzata. Izveden je 
bil tudi projekt koriščenja odpadne toplote 
dimnih plinov iz peči za homogenizacijo dro
gov v livarni lil, kjer je pridobljeno cca 225 
kW toplotne moči in se sedaj že uporablja za 
gretje sanitarne vode v livarni III (pozimi pa za 
dogrevanje prostorov v livarni III), razmišljajo 
pa tudi, da bi poleti usmerili to energijo še v 
sanitarno 1.
Na področju vračanja kondenzata trenutno 
dosegajo, da se vrača 85% kondenzata, kljub 
temu, da imamo nekatere porabnike, ki pora
bijo vso paro, ne samo njene toplotne energi
je. Včasih se je vračalo le 30 do 35% konden
zata pri mnogo večjih porabah pare.
V DE Energetika so prav tako zelo zadovoljni 
s posodobitvami na tehnološko informacij
skem področju. Gre za program za avtomat
sko zajemanje podatkov vseh števcev porabe 
električne energije na 10 kV nivoju in porabe 
obeh elektroliz ter računalniškega vodenja

Herman Škrinjar

dnevnih, mesečnih in letnih poročil. Pri tem so 
poudarili, da je  to delo domačih strokovnjakov 
iz DE Vzdrževanje, Službe za informatiko, 
Elektroliz in Energetike, izvedel in koordiniral 
pa ga je g. Toni Verdenik, dipl.inž.
V Elektroenergetiki je bil poleg tega realiziran 
še računalniški nadzor in regulacija največje 
trenutne moči v času kontrolirane tarife, ki je 
zamenjal do sedaj zelo naporno in odgovorno 
ročno delo v stikalnici.
Čeprav smatrajo, da so na področju varčne 
porabe energije dosegli precej, jih to ne us
pava. So področja, kjer jih delo še čaka (ozi
roma doslej ni bilo dovolj časa). To je pred
vsem črpanje in poraba surove vode (do kon
ca maja bodo vse velike porabnike vode 
opremili s števci, tako da bo možna kontrola 
porabe oziroma izgub v vodovodnem omrež

ju), pripravljajo se na projekte računalniškega 
zajemanja števcev pri porabnikih zemeljske
ga plina, posodobitev in daljinskega upravlja
nja vseh toplotnih podpostaj ter daljinskega 
nadzora črpališča vode.

Na področju dela Laboratorija za meritve so 
prav tako uspešni, saj so dosedanje presoje v 
okviru certifikata kakovosti ISO 9001 pokaza
le, da je področje kakovosti kontrolne, merilne 
in preskusne opreme v TALUM urejeno.

Edini večji problem v DE Energetika vidijo v 
tem, da njihova dejavnost ni dovolj podprta z 
nivojem vzdrževanja. V vzdrževanju ni več 
dovolj izkušenih kadrov, zlasti pa jih je prema
lo. Z zunanjimi izvajalci pa je specifične prob
leme (revizije, remonti zlasti elektroenerget
skih naprav) težko sproti reševati.

Elektrolize

Tehnološko informacijski sistem 
je največji strokovni dosežek leta
Pomočnik vodje DE Elektrolize Avgust Šibila in procesni tehnolog Vlado 
Predikaka sta nam posredovala naslednje informacije:

S proizvodnimi rezultati v elektrolizah niso 
zadovoljni. Znano je, da so elektrolize z 
ozirom na tehnološko zasnovo sposobne

dosegati višjo produkcijo in nižje proizvod
ne stroške.
Iz dolgoletnega spremljanja trendov teh

noloških parametrov ugotavljajo, da je 
enega izmed glavnih vzrokov za periodič
ne težave moč poiskati v nekonstantni in v 
določenih obdobjih popolnoma neustrezni 
kvaliteti anodnih blokov. Prizadevajo si čim 
bolje sodelovati s strokovnim kadrom v 
Proizvodnji anod, kar je že privedlo do do
ločenih rezultatov. Problematika proizvod
nje anod, posebej v Talumovih razmerah 
(dve različni vrsti anod, relativno majhna 
produkcija) je zelo kompleksna, vendar so 
rešitve bolj ali manj znane. Potrebno jih je 
samo realizirati.
Elektrolizerji so z učinkovitostjo hidrav
ličnih prebijalcev zelo zadovoljni. Pojavlja
jo se določeni problemi tehnične narave, ki 
izvirajo iz slabih tehničnih rešitev in v tem 
trenutku omejujejo operativno razpoložlji
vost strojev. Tehnične spremembe so v fa
zi realizacije, prav tako pa so že realizira
ne tudi potrebne organizacijske spremem
be
Kar se inovativnega dela tiče, je na inži- 
nerskem nivoju precej dobrih predlogov z 
visokim odstotkom fizične realizacije (avto
matski nadzor kompresor, postaje, sistem 
sprem ljanja tehnoloških param etrov v 
elektrolizi B, povečana kapaciteta praznje
nja na silosu glinice ,itd).
Problem je, da pogrešajo sistem, ki bi 
praktično vsakega delavca motiviral k ino
vativnosti, kar je za vzdrževanje visokega 
nivoja proizvodnega sistema nuja. Pred

vsem pa ne smemo zanemariti posrednih 
učinkov v sistemu, kjer so za izboljšave in 
razvoj zadolženi vsi zaposleni.
Vsi so enotnega mnenja, da je uvedba no
vega sistema Spremljanja tehnoloških po
datkov največji strokovni dosežek v prete
klem letu. Ne gre samo za prenos starega 
informacijskega sistema v novo informacij
sko okolje, temveč predvsem za vsebin
ske izboljšave, ki temu sistemu dajejo veli
ko uporabnost.
Sistem spremljanja stroškov in porabe so v 
DE Elektrolize že relativno dobro vključili v 
svoje vsakdanje delo. Pri nadzoru stroš
kov posvečajo posebno pozornostnost 
predvsem zunanjim izvajalcem, kjer so 
vključeni praktično od faze sklepanja po
godbe do sopodpisovanja realizacije pla
čila za storitev.
Zelo pereča v lem trenutku je problemati
ka delavcev z omejitvami delovne sposob
nosti (invalidov). Produktivnih delovnih 
mest za delavce z omejitvami v proizvod
nih enotah je zmanjkalo. Mislijo, da bi pri 
zaposlovanju invalidov morala aktivnejšo 
vlogo prevzeti hčerinska podjetja, posebej 
tista s statusom invalidskih podjetij.
V elektrolizi C je iz prve generacije v obra
tovanju samo še ena peč, vse ostale so že 
remontirane. Obnovljene peči so dosegle 
povprečno življensko dobo 8 do 9 let, kar 
je zgornja meja v svetu. Zadnja peč lahko 
preseže 10 letno dobo.Avgust Šibila

«
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Služba za informatiko

Material, delo, denar in informacija
Informatika je servis za zagotavljanje kvalitetnih informacij na osnovi zahtev uporabnikov, ne pa trgovin
ska polica obložena z informacijami.

D a n a š n ji m e d iji so  p o ln i n o v ic  o  n o v ih  in fo rm a c ij
s k ih  te h n o lo g ija h , p re n o s n ih  m e d ijih , n e v e r je tn ih  
z m o g ljiv o s t ih  p ro c e s o r je v  ( iz ra ž e n ih  v  m e g a  b y te - 
ih, M IP S -ih  in še  ka j), s u p e r  in te lig e n tn ih  ra č u n a l
n ik ih . N a  ž a lo s t la h k o  g o v o r im o  o  n e k a k š n i in fo r
m a c ijs k i m an iji, ki p a  s a m a  p o  s e b i ne  p r in a š a  v e 
lik o  d o b re g a . T a k š n i p o p la v i n o v ic , in fo rm a c ij n i
s m o  s p o s o b n i s le d it i v e č  n iti in fo rm a tik i.  V s a  ta  s il
n a  p ro p a g a n d a  z a p u š č a  v id n e  s le d i p r i lju d e h , 
p re p r ič a n  sem , d a  je  n a re d ila  v e lik o  n a s p ro tn ik o v  
in fo rm a tik e .
V e n d a r v  re s n ic i ni v s e  ta k o  č rn o . R e s n ič n o  z n a 
n je  ne z a s ta ri v  n e k a j le tih , sa j še  ni b ilo  re v o lu c i
je  v  z n a n o s ti, ki b i z a v rg la  v s o  o b s to je č e  z n a n je  in 
g a  z a m e n ja le  z  d ru g im . Z n a n je  se  d o p o ln ju je , 
n a d g ra ju je  in s a m o  tis ti, ki so  p r ip ra v lje n i v la g a ti 
va n j, b o d o  la h k o  ra z u m e li in s p re je m a li n o v a  z n a 
nja.
Č e p ra v  s o  s p re m e m b e  v  in fo rm a tik i res  n e k a jk ra t 
h itre jš e  ko t v  o s ta lih  v e ja h , p a  k lju b  te m u  š e  b is tv o  
ra č u n a ln ik a  o s ta ja  e n a k o : d v o jiš k i s is te m , s ta r 
p re k o  s to  (1 0 0 ) le t! R es s e  tu d i n a  te m  p o d ro č ju  
n e k a j s p re m in ja , v e n d a r  to  ne b o  p r iz a d e lo  š iro k ih  
m n o ž ic  u p o ra b n ik o v  ra č u n a ln ik o v ; n a s p ro tn o  o la j
š a lo  jim  b o  d e lo  z  n jim i!
N a jv e č je  s p re m e m b e , ki s e  d o g a ja jo  v  p o v e z a v i z 
in fo rm a tik o , n is o  n o ve  te h n o lo g ije ,  v e lik e  m o č i ra 
č u n a ln ik o v  in a v to m a tiz a c ija  p ro c e s o v , te m v e č  
n je n  v p liv  n a  d ru ž b e n i ra z v o j, p re o b ra z b a  d ru ž b e  
iz n a c io n a ln e  v  tra n s n a c io n a ln o , s p re m e n je n  n a 
č in  o rg a n iz ira n o s ti in u p ra v lja n ja  v  g o s p o d a rs tv u . 
S p o s o b n o s t s p re m e m b e  n a č in a  m iš lje n ja , p o 
p ra v k i na  u s ta lje n ih  m o d e lih  p re d s ta v  b o d o  s k u 
p a j z  o b s to je č im  z n a n je m  p r in e s li n o v  n iv o  z n a n ja . 
A li to  ne  v e lja  že  v rs to  le t ?
V  T a lu m u  se  iz te k a  že  tre t je  le to  o d  z a č e tk a  p re 
n o v e  in fo rm a c ijs k e g a  s is te m a , ki jo  m n o g i iz m e d  
v a s  na  ž a lo s t p o z n a te  le p o d  im e n o m  - T R IT O N . 
N o v i ra č u n a ln ik i,  p ro g ra m s k a  o p re m a  in m re ž n a  
o p re m a  s o  b ili n a b a v lje n i in n a m e š č e n i v  p ič lih  š t i
rih  (4 ) m e s e c ih , u v a ja n je  n a  u p o ra b o  te  o p re m e  
p a  tra ja  ž e  v e č  k o t d v e  (2 ) le ti. Z a k a j ?

Kako učinkovito organizirati delovni pro
ces, da ga bo mogoče informacijsko pod
preti?

P ostav itev  nove  te h n o lo g ije  je  v  g lavn em  se s ta v lje no  
iz treh  korakov: nakup , in s ta la c ija  in zag on . Ali lahko 
to  trd im o  za  nov nač in  de la , novo  o rg a n iz ira n o s t d e 
la, nov na č in  razm iš lja n ja ?  Č e bi tu d i te  s tva ri lahko 
ta ko  h itro  m en ja li, po tem  bi res m ora li b iti z a s k rb lje 
ni na d  n ivo je m  znan ja , ki sm o  g a  p r id o b iv a li v e č  let 
(de se tle tij) , zato , d a  g a  za v rže m o  v  nekaj m esec ih . 
N a  ža lo s t p a  je  sp re je m a n je  novih  znan j ve likok ra t 
p re p o č a s n o  in za to  p re d ra g o . Č a kan je  po  p rin c ip u , 
‘‘p o ča ka jm o , p a  bo m o  v id e li” , se p re p ro s to  ne o b n e 
se, z a d o v o ljs tv o  s sam im  se b o j je  n a jv e č ja  zavo ra  
razvo ja .
V se  p re v e č k ra t se n a m re č  s re ču je m o  z osnovn im i 
v p ra š a n ji n a d a ljn e g a  razvo ja : Kako učinkovito orga
nizirati delovni proces, da ga bo mogoče informacij
sko podpreti? Ali je obstoječa organiziranost res naj
boljša rešitev? Kdo je odgovoren za izvajanje in or
ganizacijo nalog, ki presegajo okvire obstoječe or
ganizacijske enote?
Z al nam  o d g o v o ri na ta  v p ra š a n ja  ne v liva jo  p o s e b 
n e g a  op tim izm a . P ričakova li b i, d a  o  teh  in p o d o b n ih  
p ro b le m ih  razm iš lja jo  o d g o v o rn i vo d je  in s trokovn i 
d e la vc i, ki p a  se teh p ro b le m o v  vse  p re v e č k ra t e le 
g a n tn o  izogne jo . Ta ra zm iš lja n ja  so  m i, m ilo  rečeno , 
č u d n a , sa j se  v trenu tku , ko  p r id e  p re d lo g  iz d ru g e  
s tran i ( in fo rm a tika , o rg a n iza c ija , vod s tvo ,...), p o  na 
v a d i p o ja v ijo  bu rne  re a kc ije  na ta  p re d lo g . M o g o če  
je  k rivo  n a p a č n o  razu m eva n je  v lo g e  in fo rm a tike , ki je

se rv is  za  zag o ta v lja n je  kva lite tn ih  in fo rm ac ij na  o sn o 
vi zah te v  upo ra bn ikov , ne pa  trg o v in s k a  p o lic a  o b lo 
ž e n a  z in fo rm acijam i.

Informacijo ustvari naročnik

Inform acijo de jansko ustvari naročnik, uporabnik, ki jo

Albert Korošec

m ora zato č im  natančneje definirati na osnovi razpolož
ljivih ali novih podatkov. N a loga servisa je, da  zagotovi 
podatke, po trebne za to inform acijo, opravi ustrezne 
pre tvorbe in jo dostavi v željeni ob lik i ( in času !) upo
rabniku.
In potem se pričnejo reklamacije. In potem dokazova
nja o ustnem izročilu ene ali druge strani. In na koncu 
vse skupaj preveč stane!
Teh zgo db  je resn ično preveč, še posebej, če vemo, da 
danes obsta ja jo  m etode in tud i o rod ja  (na jpreproste jše 
je  podp isan papir), ki nas v veliki meri rešijo teh težav. 
Potrebno je vpelja ti neko novo vrednost, ki je  pri nas 
razm erom a nepoznana: vrednost informacije in na os
novi tega določiti njeno ceno, oziroma določiti odgovor
nost za stroške kreiranja te informacije! Danes se na
m reč nahajam o v situaciji, ko razpo lagam o z og rom n i
mi količ inam i podatkov, vendar se neprenehom a sreču
jem o s pom anjkanjem  inform acij.
Kako naj brez ustreznih m ehanizm ov od ločam o o p rio 
ritetah zagotavljan ja  teh in form acij? Prihaja do prav ža
lostn ih situacij, ko z d rago  rea lizacijo ustvarim o p ripo 
m oček pri zajem anju podatkov, ki se uporab lja  le iz je
moma. Ali rea lizacija poročil, ki zah teva jo  več tednov 
dela, za enkratno uporabo. Ali sp rem em be standardne 
program ske oprem e zaradi nesprem enljivosti o rgan iz i
ranosti. Ne samo, da so takšne in form acije  iz jem no d ra 
ge, še veliko huje je, da  zm anjka časa  za in form acije, ki 
so tega  truda  vredne!
Vendar kljub vsem  naštetim  pom islekom  osta ja sp re 
m em ba načina razm išljanja na jtežja na loga prenove. 
Inform acijski sistem  bi naj postal og rod je  in vezni člen 
m ed vsem i de lovnim i procesi, prav tako m ed raznim i 
de lovnim i ekipam i, raz lično organ iz iran im i skupinam i in 
to vse v sm islu racionalnejšega in učinkovitejšega dela.

V projektu ni prostora za pasivne opazo
valce

V zače tku  p ro je k ta  p renove  in fo rm atike  v Talum u je

b ilo  ve liko govo ra  o novih tehno log ijah ; stro jn i op rem i, 
kom unikacijah , p rog ram sk i oprem i, kar je  m og oče  p ri
pe lja lo  do tega, da  se je ce lo ten  p ro jek t večk ra t p ri
m erjal s pro jekti za  izg rad n jo  nove hale, postav itve  
žerjava, m on tiran je  noveg a  stro ja ,.. V endar je  pri tem  
po trebno  biti skra jno  p rev iden . M edtem , ko je  z m on
tažo, oz irom a postav itv ijo  op rem e, pri več in i p ro jek tov  
le-ta v  zak ljučn i fazi, se v  našem  prim eru p ravo  ve se 
lje šele začne.

Napraviti je  nam reč po tre bn o  dvo je :
1. izobraziti je potrebno skrbnike novega sistema, 
spoznati model informacijske podpore poslovnim in 
proizvodnim procesom,
2. priučiti uporabnike na uporabo novega sistema, 
uskladiti ponujen model in obstoječo organiziranost 
procesov.
Z m alo razm is leka  bo  vsakd o  tako j ugotov il, d a  je

m ed tem a dve m a  korakom a po tre be n  do lo čen  vm e
sni čas. D ruga, še po m em b ne jša  ug o tov ite v  pa  je, da  
v  takšnem  pro jektu  ni p ro s to ra  za  pas ivne  o p azo va l
ce, am p ak  je  po tre bn o  zago tov iti ak tivno  sou de ležb o  
vseh ude ležencev . In to  je  na jtež ji de l rea lizac ije , saj 
je  sod e lu jo č ih  v  tovrs tn ih  p ro jek tih  kar lepo  štev ilo  
(prim er: p ro jekt uva jan ja  serv isa  je na koncu  za je l p re 
ko 40 de lavcev , s is tem  za e v id e n c o  de lo vn e g a  časa  
preko 50 itd).
Z  na raščan jem  štev ila  ud e le že n ce v  se ze lo  h itro  p o 
veču je  riz ičnos t pro jekta , saj je  č lo vek  na jbo lj n e p re d 
v id ljiv  e lem ent v  ce lo tnem  sis tem u. N everje tno  ve lik  
de lež tovrs tn ih  p ro je k to v  se je  k lavrno konča l, raz log i 
pa  so v g lavnem  ved no  enaki: izguba nadzora nad 
celoto, prevlada stranskih, nepomembnih, vendar po 
številu nemajhnih dejavnikov, prekratek čas za pripra
ve in izobraževanje. K do  je  v  tak ih  p rim erih  o d g o v o 
ren, lahko sam o ug ibam o!
U sk la jevan je  po g le d o v , s ta lišč , iskan je  op tim a ln ih  re
šitev, ponovna  kon tro la  ponu jen ih  rešitev, ko rekc ije , je 
neprek in jen  tok  do go dko v , ki se v industriji in fo rm acij 
n ikoli ne konča. Veliki ‘‘g u ru ” in fo rm atike  (Jam es M ar
tin ) je  de ja l: "... informatika je edini tip proizvodnje, 
kjer se ve, da bo proizvod potrebno spremeniti, še 
preden je narejen. ”.
Naj bo  to p isan je  nam en jeno  v  razm iš ljan je  vsem , ki 
so kakorko li zado lžen i za  de lovn i p ro ces  v  po d je tju  in 
pri tem  za po m oč  u p o ra b lja jo  računa ln ik . S ode lu jte  
aktivno, ob je k tivno  in ne p ris transko  pri us tva rjan ju  in
fo rm acij, ki b o d o  resn ičn o  po m en ile  po m o č  pri de lu  in 
om o go č ile  biti na jbo ljš i m ed na jbo ljš im i. Vaš c ilj m ora 
biti de javen  in kva lite ten p risp e ve k  k de lovan ju  ce lo t
ne ga  po d je tja  in p re d s ta v lja  m ajhen, v e n d a r n e po 
g reš ljiv  de l v ve rig i. In fo rm ac ija  naj vam  zraven  m ate
riala, de la  in denarja , pos tane  sta ln i de le ž  v tem  p ris 
pevku.
Zah teva jte  točno , kva lite tno  in p ra voča sno  in fo rm ac i
jo, saj enako od  vas p riča ku je jo  d rug i.

A lb e rt K orošec
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Pogovor s tehnologom Vladom Predikako

V l a d o  in e l e k t r o l i z a
V začetku sedemdesetih let je prišla i/  TGA večja skupina mladih tehnikov in inženirjev. Večina so biii nosilci takrat
nega razvoja in proizvodnje, pozneje pa so prevzeli odgovorne naloge pri pripravi in realizaciji programa Moderni
zacija proizvodnje primarnega aluminija. Zdaj niso več mladeniči, pozanjo se jim leta, toda volje do življenja in us
tvarjalnega dela jim ni zmanjkalo.

V to generacijo sodi VLADO PREDIKAKA. Zna
čilno zanj je, da od samega začetka 
(19.3.1973), pa do danes dela v elektrolizi kot 
procesni tehnolog. Kratko obdobje družbenaga 
varstva, ko je moral prevzeti vodenje proizvod
nje, mu ni ustrezalo in si je želel, da čimprej 
prevzame strokovne naloge. Zato se v razgovo
ru z njim ne bomo sprenevedali, ampak se bo
mo vključili v njegov svet elektrolize - elektrolize 
C.

Kako se začne in konča tvoj delovni dan v ektro- 
lizi?

Vlado: Prva stvar je pregled dela v elektrolizi za 
nazaj, sledi obhod po elektrolizi, potem so še 
vse ostale stvari, na koncu pa je temeljito umiva
nje. Vsak dan.

Ali nam laho simbolično opišeš elektrolizo?

Vlado: Elektrolizo si predstavljam kot skupino 
ljudi. Recimo hala C 80 ljudi, hala B 180 ljudi. 
Vsak v skupini ima svoje zančilnosti in posebno
sti. Tudi življenjska doba je približno enaka, sa
mo deljena s faktorjem 10. Se pravi, da nekdo 
umre prej kot drugi. Vse se da primerjati z ljud
mi: od trme, slabosti, bolezni... Niti ena peč ni 
popolnoma enaka drugi, Vsaka ima svoje značil
nosti, ki jih moraš poznati in se z njimi ukvarjati.

So zelo trmaste?

Vlado: Zelo.

In ubogljive?

Vlado: Tudi. Nekatere, da ne veš, da so v elek
trolizi, z nekaterimi pa so vsak dan problemi. Za
nimivo je, da se življenjska doba povsod po 
svetu giblje med 5 in 10 let, se pravi 50 in 100 
let pri človeku. Zelo stare peči, tako kot stoletni
ki, so izjeme.

Se šteješ med tiste srečneže, če odmislimo ma
terialna in moralnaVprašanja, ki z zadovoljstvom 
opravljajo svoje delo?

Vlado: Da.

Od česa je po tvojem mnenju odvisno uspešno 
delo in s tem tudi optimalni rezultati elektrolize 
C?

Vlado: Če gledamo našo elektrolizo tako kot je,

bi rekel, da so najpomembnejše surovine, pou
daril bi posebej anode, potem pa samo delo v 
elektrolizi. Ti dve stvari sta najpomembnejši. Z 
delom so povezani tudi medsebojni odnosi. Nor
malno delovno vzdušje gotovo prispeva k bolj
šim rezultatom v elekrolizi.

Kako ocenjuješ to vzdušje?
Vlado: Delovno vzdušje je dobro. S surovinami 
pa imamo večkrat probleme.

Zadnjič smo direktorja spraševali, kje je Talum 
najbolj ranljiv. Kako bi na isto vprašanje odgovo
ril za elektrolizo?

Vlado: Moj odgovor je, da je elektroliza najbolj 
ranljiva pri komprimiranem zraku. Če ta izpade 
samo za pet minut, moramo v trenutku izklopiti 
elektrolizo. Elektroliza lahko dela brez elektrike 
približno eno uro, če pa zmanjka zraka in jo pre
pozno izklopimo, je ponovni zagon zelo težek. 
To se nam je že zgodilo, ko so kmalu po štartu 
pretrgali cevovod za dovod komprimiranega 
zraka. Potem smo imeli veliko težav z zagonom, 
ker se v takem primeru pojavi še in še anodnih 
efektov in stikalnica ne more doseči svojih para
metrov.
To izključno velja za halo C. Obe hali pa sta, to 
moram poudariti, občutljivi tudi na anodah.

Elektroliza C obratuje na visokem tehnološkem 
nivoju. Je iz tehnološkega in operativnega vidika 
ta proces mogoče še izboljšati, vgraditi kaj no
vega? Kaj trenutno počnejo v svetu?

Vlado: Mislim, da bo za tak tip elektrolize edina 
bodočnost, ali edini razvoj v novih katodnih ma
terialih in obvladovanju magnetnih polj pri veliki 
jakosti toka. Moje osebno mnenje je, da se bo z 
možnostjo stalne meritve temperature elektroli
ta spremenilo tudi vodenje procesa. Procesno 
vodenje je kot električni pastir, saj spremljamo 
dva parametra: napetost in tok. Tok je konstan
ten, napatost se spreminja, vse ostalo se meri 
periodično in vnaša v računalnik. Se pravi, da 
dela elektroliza na neposredni meritvi dveh pa
rametrov. Osnova pa je, da je procesno vodenje 
sestavljeno iz 400 parametrov in sprememba 
vsakega parametra se odraža v elektrolizi. Če 
bi spremenili dva ali tri naenkrat, bi imeli že te
žave, ker ne bi vedeli, kateri od njih je bil vzrok 
za spremembo v elektrolizi.
V elektrolizi C smo šli v spremembe katodnih 
blokov, ki vsebujejo 30 odstotkov grafita. Pone
kod v svetu imajo popolnoma grafitizirane bloke.

Poskuse z novimi bloki smo uvedli pred približ
no tremi leti v hali B in se kar dobro obnašajo. 
Poleg prihranka energije bi se sčasoma morala 
povečati tudi osnovna življenjska doba. To bo
mo videli čez tri ali štiri leta.

Verjameš, da se bo na anodah “zgodila" spre
memba materiala, inertne anode?

Vlado: Če že bo, bodo to popolnoma nove elek
trolize. Mislim, da je do tega še dolga pot. Tudi 
o električnem avtu se govori že dvajset let, vozi
mo pa se še vedno na bencin in nafto.
V laboratorijih verjetno že kaj preizkušajo, jav
nost pa ne bo vedela, dokler ne bo znano, ali se 
izplača. V elektrolize je bilo povsod vloženih ve
liko sredstev in znanja, zato ne moremo kar reči, 
adijo, to je zgodovina. To bi bila revolucija in mi
slim, da je mi ne bomo doživeli.

Skupaj z Zaltkom Čušem si član najeminentnej
šega KLUBA 180. Na svojih konferencah obrav
navate rezultate vseh elektroliz. Katera elektroli
za dosega najboljše parametre in kam bi uvrstil 
našo?

Vlado: Najboljše rezultate ima Karmoy na Nor
veškem, naša pa sodi v zlato sredino. Upošteva
ti moramo, da smo imeli mi v zadnjih dveh letih 
ogromno remontov, kar pri našem malem števi
lu peči precej vpliva na rezultate.

Kje bo letos konferenca KLUBA in kakšno vlogo 
v njej ima TALUM?

Vlado: Konferenca bo v Kanadi. Talumova tema 
pa je obravnava nestabilnih peči, kar je eden od 
problemov na naših pečeh. Nestabilnost vpliva 
na znižanje izkoristka, močno poveča obseg fi
zičnega dela in posegov v peči. Odločili smo se 
raziskati vzrok nastanka nestabilnosti, kako 
čimprej ukrepati najmanj boleče za peč. Meri
mo razporeditev toka po vsaki anodi vsako se
kundo, in s pomočjo računalnika podatke obde
lujemo, da bi ugotovili bistvo dogajanja. Posne
li bomo tudi anodni efekt in razne dogodke na 
peči, da bomo imeli še bolj podrobne rezultate, 
kaj se dogaja v peči. Za to temo smo se odloči
li, ker smo po napakah in na anodah skoraj na 
prvem mestu.

Potuješ in srečuješ različne strokovnjake.Veliko 
govorimo o vstopu v Evropo. Ali je po tvojem 
mnenju upravičen strah zaradi razlik. Koliko se 
lahko učimo od razvitih?

Vlado: Problem Slovenije je v tem, da imamo mi
lijon razlag za demokracijo, gospodarstvo pa je 
glede na negospodarstvo v podrejenem položa
ju in nevarnost je, da bo Slovenija sama sebe 
“pojedla”. Pred dnevi sem v tisku zasledil, da se 
je število zaposlenih v državni upravi od leta 
1991 povečalo od 9 na 29 tisoč, poleg tega se 
v negospodarstvu ustvarjajo še posebni privile
giji. Taka država nima bodočnosti in pot v Evro
po si na tak način zapira, ne odpira.
Koliko se lahko pri razvitih še učimo? S strokov
nega vidika, če govorim o elektrolizi C, smo pri
merljivi z ostalimi, lahko se še učimo od drugih, 
toda tudi oni se lahko učijo od nas. če gledamo 
samo aluminijsko industrijo, spadamo v razviti 
del sveta, ne le Evrope, kajti v razviti svet za 
aluminijsko industrijo spadata tudi Kanada in 
Avstralija.

V Sloveniji samo mi proizvajamo aluminij in sa
mo mi imamo elektrolizerje. Vsako delo je čast
no. Ali je delo elektrolizerja tudi dovolj spoštova
no?

Vlado: Vsako delo je častivredno. Tudi jaz se no
benega dela ne sramujem. Res pa je, da to de
lo ni spoštovan poklic, ni cenjen, čeprav je Elek
troliza v bistvu srce TALUMA.

Pri vhodu v elektrolizo A še vedno piše PEKEL. 
Kakšni so tvoji spomini na tiste čase?

Vlado: Tam je bil moj začetek. Nekaj časa sem 
bil tudi v izmeni. V času štrajka sem delal kot kli- 
nar. Poznam vsa dela. Moji začetki so bili od pr
vih navodil za delo, do navodil za zagon stare 
elektrolize. Inženir Trop je od vseh zahteval pre
cej podrobno poznavanje elektrolize. Štartal 
sem kar nekaj ob redukciji potopljenih peči, ko 
smo se, zaradi močnega brizganja aluminija iz 
peči, skrivali za stebre, Ampak to so prijetni 
spomini. Najbolj z neprijetni občutki se spomi
njam zaprtja hale A, ko so morali oditi tudi ne
kateri elektrolizerji.
Ko grem skozi halo A, se vedno spomnim na 
dogodke, ki so se zvrstili, vidim peči in ljudi 
okrog njih. Eden takih je prav gotovo iztok na 
peči na spodnjem delu hale blizu stikalnice, ko 
je kar naenkrat ob ob peči nastal oblak bele me
gle in so vsi zbežali ven. Tekel sem skozi ta ob
lak in klical:”izklopite halo, izklopite halo” .

Si kdaj pomislil, da bi šel kam drugam?

Vlado: Nikoli nisem imel velike želje oditi dru
gam. Mogoče je to narobe, kaj vem. Elektroliza 
je del mene. Res delam z veseljem. Vsakokrat, 
ko doma zazvoni telefon, pomislim, kaj je naro
be v elektrolizi. Dva do trikrat na mesec se zgo
di, da me tudi ponoči pokličejo.

Kaj meniš o Konfucijevi maksimi, ki pravi:” lzberi 
si delo, ki ga ljubiš in ne bo ti treba delati niti en 
sam dan v življenju.”

Vlado: Tudi ljubezen gre skozi želodec pa vča
sih povzroča prebavne motnje.

Ivo Ercegovič
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Stojan Kerbler. vitez Evropskega reda vitezov vina

Vse, kar delam, delam z veseljem
Preveč smo se odtujili drug drugemu. Mnogi že spoznavajo, da druženje ljudi, posebno enako mislečih, človeka 

bogati in to je  verjetno razlog, da se ustanavljajo takšni in podobni redovi.

Kadar slišim ime vitez, se najprej spomnim na vojščaka v oklepu in mečem v rokah, ki 
je  služil kralju ali velikemu fevdalcu. Zapisano je, da je bila doba njihovega razcveta in 
kulture visoki srednji vek. Po srednjeveškem pojmovanju so bili vitezi pogumni možje, 
velikodušni, pobožni, branilci časti, zaščitniki siromašnih...
Vitezi našega časa sicer sim bolično prisežejo pod mečem, toda oboroženi so z zna
njem in predani humanističnim načelom ter strpnosti. To so ljudje, združeni v skupino 
enako mislečih, ki vsak po svoji moči opravljajo določeno poslanstvo in so pripravljeni 
slediti plemenitim ciljem reda, ki mu pripadajo.
Med nami, v Talumu, je vitez Stojan Kerbler, ki pripada Evropskemu redu vitezov vina. 
Kot inženiraja energetika ga vedno povezuje
mo s skrbjo za električno energijo Taluma, 
kot fotografa s Haložani, katerih mojstrski 
portreti so njegovo ime zapisali med svetov
ne fotografe, kot dokumentarista smo ga 
spoznali pred leti, ko je njegova zbirka o 
zgodovini fotografije na Slovenskem prerasla 
zidove stanovanja in jo je velikodušno poda
ril muzeju v Ljubljani. Kot viteza so ga doslej 
poznali ie prijatelji in znanci.

Čast in odgovornost

Biti član Evropskega reda vitezov vina je ve
lika čast in odgovornost. V red se ne more 
nihče prijaviti, am pak je lahko le izbran in po
vabljen. Predlagatelj prevzame odgovornost 
in mentorstvo pred odločitvijo za viteški man
dat. Vsakemu novemu članu je zagotovljeno 
viteško prijateljstvo, od njega sam ega in nje
govega delovanja pa je odvisno, kako bo 
napredoval. Če ne izpolnjuje viteških dolžno
sti, katerim se je zavezal s prisego, je lahko ^
tudi izključen.
Kdo je predlagal Stojana Kerbleja, ne ve. Bilo je leta 1991, ko je bil na Ptuju ustanov
ljen Konzulat za Slovenijo. Predvideva, ker so bili to začetki, da so ga povabili prav za
to, ker se je s fotografijo in vinarji ukvarjal že prej. Takrat se je red imenoval G radiščan
sko Panonski red vitezov vina s sedežem v Železnem (Eisenstadtu) na Gradiščanskem 
v Avstriji, kjer je še danes. Ideja evropskega duha je bila prisotna že ob ustanovitvi re
da, zato ne preseneča, da so se preim eno
vali v evropske viteze.
Ustanovitev Konzulata v Sloveniji je naletela 
na veliko pozornost in odobravanje, saj smo 
ga v času osamosvojitve sprejeli kot izraz na
klonjenosti mladi slovenski državi. Na sveča
nosti v  Ptuju so promovirali prve nosilce naj
pom em bnejših konzularnih funkcij v Sloveni-

Načela viteškega reda

Viteški red deluje na kulturno družbenem  po
dročju, neobremenjen z verskimi, političnim i 
gospodarskim i in stanovskimi interesi. Da 
bomo lažje razumeli njegovo poslanstvo, na
vajam načela v katerih poudarjajo:
Negovanje, dviganje in širjenje vinske kultu
re.
Posredovanje znanstvenih spoznanj o vinu.
Čaščenje in razglašanje pleminitih vin ter 
pospeševanje najboljših lastnosti teh vin.
Priznavanje vrednot krščanske kulture ter 
promoviranje socialne in karitativne dejavno
sti.
Zavzemanje za vse lepo, dobro in resnično. Za idealne vrednote, žlahtno duhovitost in 
viteško prijateljstvo.
Vsi zapriseženci viteškega reda so stanovsko enakopravni. Vsak zapriseženec: hos- 
pes-pripravnik, svetnik, sodnik in vitez je s svojim vstopom  v viteški red dolžan v zaseb
nem, službenem, pa tudi javnem delovanju stremeti k uresničevanju plemenitih ciljev re
da in v  redu tudi aktivno sodelovati.
V slovenskem konzulatu so ves čas negovali idejo o novem imenu, saj ta še bolj pou
darja evropsko poslanstvo o širjenju vinske kulture in čaščenju ter razglašanju plem e
nitih vin po vsej Evropi, neglede iz katere vinorodne pokrajine vino izvira.
Senat je sprem em bo prvotnega imena v Evropski red vitezov vina soglasno potrdil na 
VII. viteški svečanosti, ki je bila lani novembra v Gornji Radgoni. Prav slovenskim čla
nom reda gre tudi zasluga, da so v red lahko predlagane ženske, torej “dame reda vi
tezov v ina” , ki so lahko razporejene po treh stopnjah napredovanja.

Med prijatelji

Stojan Kerbler je v redu vitezov od vsega začetka ataše za fotografijo. Povabili so ga in 
podpisal je pristopno izjavo ter svečano prisegel v Kazinski dvorani m ariborskega gle
dališča.
“Pravzaprav je vsak od članov na nek način povezan z vinom in deluje v  prid vinski kul
turi. Zbrani smo iz različnih poklicev: inženirji, profesorji, zdravniki, duhovniki, pesniki, 
pravniki, vinarji in kletarji...”
Zase pravi, da se je že kot otrok srečal z vinom, ne vinom kot alkoholom, ampak vinsko 
trto, vinogradom , ki mu je oče posvečal vso skrb, on pa je hodil z njim. Tudi fotografije 
njegovih Haložanov so stik z vinom, izključno vezano na vinogradništvo. Že nekaj let sli

ka vse, kar je povezano z vinom za revijo 
Veritas in je domala spoznal ves slovenski 
prostor in mnoge vinarje, kletarje ter enolo
ge.

Ni dovolj vino ljubiti, treba g a je  znati uživati

Kleti in zbirke vin ali dom ače vinoteke so kot 
posvečena mesta. Tja ne more vsak, le kdor 
je povabljen. Tako klet ima tudi Stojan Kerb
ler. Najstarejša steklenica v zbirki nosi letni
co 1947.
Več kot 10 let je že od tega, ko je začel z zb i
ranjem. “Pravzaprav takrat, ko mi je enolog 
Skaza dal letnik stoletja 1983, pozno trgatev, 
sem začel z načrtnim zbiran jem .” Kot vsake 
stvari, se je tudi te lotil temeljito. Najprej je 
zbiral članke o vinu, kataloge in literaturo o 
vinu in iskal tisto, kar ga je najbolj zanimalo, 
kako hraniti vino. Potem je začel stekleničiti 
svoje vino za dom ačo uporabo in za arhiv le 
toliko, da  proučuje in prim erja letnike. Eno je 
starost, drugo tetnik. Od letnika, do letnika je 
lahko velika razlika, poudarja. N jegovo vino, 

ki je bilo stekleničeno prvo leto, nosi letnico 1989.
“ Seveda nimam zbirke le za arhiv, ampak zato, da jo poskušam. Pa ne sam. Za to mo
ra biti primeren trenutek in družba. Vsakogar kar tako ne bi povabil v klet.”
In kaj ima Stojan Kerbler najrajši? “ Nič posebenga. Pravzaprav ne pijem vina, nisem 
navajen piti vsak dan, le kadar je družba. Mene zanima poskušanje vin, različnost vin.

Bilo je obdobje, ko mi vino sploh ni prijalo. 
Zdaj ga  zopet laho poskušam. Požirek. Več 
vin zapovrstjo, Seveda morajo biti pravilno 
razporejena. Od suhih do polsuhih, vedno 
več sladkorja, vedno starejša. Tudi rdečih 
vin nisem maral. Zdaj pa jih rad poskušam. 
Rajši starejša. Pri rdečem  vinu traja nekaj ča
sa, da dobi tisto ostrino. Pri nas jih dajo pre
hitro v prodajo. V tujini je  normalno, da rdeče 
vino počaka tri do štiri leta.
Vsak seveda ne more biti poskuševalec vin. 
Zato moraš imeti prirojen vonj in okus. Če 
imaš te danosti, moraš le še vaditi, z vajo se 
da okus še izp iliti.”

Pijte kapljico, ki vas je vredna

Ves čas govoriva o vinu. Prepotoval je vso 
Slovenijo, zato lahko oceni vinsko kulturo ozi
roma kulturo pitja v Sloveniji. “ V zadnjih pet
najstih letih se je nivo kulture pitja zelo dv ig
nil. Vino ne smemo povezovati s pijanci. Ma
lo je takih, ki so pijani od vina, pač pa od 
žganih pijač. Vino pri Slovencih je kot del 
obreda in nas sprem lja od rojstva do smrti. 

Trenutno so v modi bolj suha vina in penine. Poraba penin v zadnejm  času raste.” Po
sebej opozori, da imamo Slovenci penino oziroma peneče vino, šam panjec pa je samo 
tisto, kar prihaja iz pokrajine Šampanje (Cham pagne) v Franciji.
Ni se spremenil samo odnos do vina, tudi oprem a steklenic postaja vse privlačnejša. 
Predvsem etikete, s katerim i se proizvajalec predstavlja, uveljavlja in promovira.
Etikete so izziv tudi za Stojana Kerblerja. “To je na nek način likovni del steklenice, ki mi 
je blizu. Začel sem s ptujskim i in ker se srečujem z mnogimi v inogradniki in prideloval
ci vin, sem jih zbral že več kot tisoč.”
Najin pogovor bi lahko sklenila z mislijo, da je vino dar narave, ki ga  moramo izvzeti iz 
skupine alkoholnih pijač in ga kot sestavni del prehrane uživati kulturno in zmerno. To 
je tudi eno izmed glavnih načel Evropskega reda vitezov vina.

Vera Peklar
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Tamburaši s 100-letno tradicijo

Kjer neha govorica, se začenja glasba
Če igraš harmoniko, lahko nastopaš sam in vadiš sam, če tamburico, je  to skupinsko delo, ki pride do izraza, kadar 
se zlijejo glasovi bisernice, brača, bolgarije in berde. Eno najzahtevnejših glasbil v tamburaškem orkestru je  brač. 
Pri Gorišničanih ga igra Stanko Vajda.

Z a ka j je  iz b ra l p ra v  ta m b u ric o , se 
S tan ko  V a jd a  na  s p o m n i. M o rd a  zato , 
razm iš lja , ke r je  b ilo  v  va s i v e č  ta m 
b u ra še v , p a  tu d i d o m a  so jo  im eli, saj 
je  na n jo  ig ra l o če . Ve pa , d a  g a  je  z a 
č e la  z a n im a ti v  o sn o vn i šo li, to č n o  re 
č e n o  v  p e te m  ra z re d u , ko  so  se  s o 
š o lc i in hk ra ti s o v a š č a n i, z b ra li v  en o  
n a jb o ljš ih  o tro šk ih  sku p in , ki je  n a s to 
p a la  in ž e la  u s p e h e  v s a  tri le ta , d o k le r 
se  o s n o v n o š o lc i n iso  razš li vs a k  na 
svo jo  s tran .

S re d n ja  šo la  in nov i p r ija te lji in d ru 
g a č n o  o k o lje  v  M a rib o ru  m u ne d a je  
d o v o lj in s p ira c ije  in S tan ko  V a jd a  ne 
ig ra  d o  m a tu re  n ik je r.

d e nsko . Č e z  po le tje  s e v e d a  ta m b u r i
ce  p o č iva jo .
“ P o tre bno  je  v a d iti, sa j je  v  S loven iji 
ve liko  skup in . Po kva lite ti sm o  b ili 
u v rš č e n i v  s p o d n ji ran g . Z  no v im  z b o 
ro v o d je m  B o š tja n o m  P o la jž e r je m  
sm o  ve liko  p r id o b ili. Z a če li sm o  v a d i
ti d ru g a č n e  s k la d b e , m o d e rn e jš e  p r i
re d b e , s o lis tič n a  izs to p a n ja . T o  z a h 
te v a  v e č  va je , na  s re č a n ju  p a  na s  po  
o c e n je v a n ju  kva lite te  u v rš č a  v iš je . 
Z a n im iv o  je , d a  so  b ili d o m a č in o m  
naš i p re jš n ji na s to p i bo lj v š e č . T ud i 
m en i o s e b n o . O b ič a jn o  p a  so  rev ije  
a li s re č a n ja  sk u p in  ze lo  m a lo  o b is k a 
ne. M a lo k je  sm o  n a s top ili, d a  b i lahko  
rek li, uh, lüd i p a  je  o g ro m n o . Eni d rü - 
g e  p o s lu š a m o .”
K d a j p a  k d a j je  po m is lil tu d i na  to, d a  
b i ne ha l. T o d a , ko  se sp o m n i na  vse  
d e d k e  in a te je , ki so  se  v  teh  le tih  tru 
d ili, d a  je  s k u p in a  še  ak tivna , si reče, 
“za k a j ne  b i š lo  še  n a s le d n jih  s to  le t.”

V .P ek la r

Stanko Vajda sedi v sredini

K o se v p iš e  v  p rv i le tn ik  v iš je  te h n iš 
ke  šo le , se  p r ik lju č i p o p u la rn i sku p in i 
K U D  J o ž e  H e rm a n ko . V e rje tn o  je  p o 
s luh  z a  g la s b o  d o v o lj m o č a n , d a  se 
k o t e d in i n e n o tis t o d lič n o  v k lju č i v  
s k u p in o  in o s ta n e  vse  d o  k o n c a  š tu 
d ija . V e liko  n a s to p a jo  d o m a , ta k ra t še 
p o  J u g o s la v iji in p o tu je jo  v  tu jino . O d  
vse h  po ti si n a jb o lj z a p o m m n i P o lj
sko, e n k ra t Z a k o p a n e , d ru g ič  K ra 
kow , k je r je  b il ta ks i ta ko  p o c e n i, d a  
so  se  fa n tje  v o z ili sem  te r  t ja  p o  m e 
stu  v s a k  s svo jim  šo fe rje m .
P rije tn i so  s p o m in i tu d i n a  n a s to p e  v 
na š ih  tu r is t ič n ih  c e n trih . T a ko  so  en o  
s e z o n o  v s a k o  s re d o  p o p o ld n e  ig ra li v  
P os to jn i, d ru g ič  z o p e t v  R o ga šk i S la 
tin i in še  m a rs ik je  so  b ili n a s to p i ta m 
b u ra š k ih  s k u p in  v k lju č e n i v  tu r is t ič n o  
p o n u d b o .

S k o n č a n je m  š tu d ija  se  z a  ne ka j č a s a  
p re k in e  n je g o v a  ta m b u ra š k a  po t, sa j 
je  b ilo  tre b a  o d s lu ž it i d o m o v in i. Po v r
n itv i se  v  se zo n i 80 /81 p r ik lju č il p ro s 
v e tn e m u  d ru š tv u  v G o riš n ic i, k je r je  
še  d a n e s .

T a m b u ra š k a  s k u p in a  p ro s v e tn e g a  
d ru š tv a  G o r iš n ic a  je  le to s  a p r ila  
p ra z n o v a la  100 - le tn ic o  sv o je  k u ltu r
ne  d e ja v n o s ti. G o riš n iš k i ta m b u ra š i 
s o  se  p o le g  ta m b u ra š e v  d ru ž ili še  s 
p e v c i in g le d a liš n ik i.  Z d a jš n ja  s k u p i
n a  je  s o d e lo v a la  na  vs e h  ta m b u ra š 
kih  re v ija h  o b č in e  Ptuj in ta m b u ra š k ih  
s re č a n jih  p o  S lo ven iji. Z a  sv o jo  lju b i
te ljs k o  d e ja v n o s t so  vs i n jen i č la n i 
p re je li G a llu s o v o  z n a č k o . Z v e z a  k u l
tu rn ih  o rg a n iz a c ij P tu j jih  je  o b  le to š 
n jem  k u ltu rn e m  p ra z n ik u  o d lik o v a la  z 
z la to  p la k e to , n jih o v  v o d ja  Ivan V o jsk  
p a  je  d o b il s re b rn o  p la ke to .
S k u p in a  š te je  11 ljud i. N a jm la jš i im a  
3 6  let, s e v e d a , č e  o d š te je m o  z b o ro 
v o d jo , ki jih  š te je  25, n a js ta re jš i č la n  
p a  ž e  80  let. Z a n im iv o  je , d a  so  vs i 
č la n i s a m o u k i,  b re z  g la s b e n e g a  
p re d z n a n ja . T u d i no t ne  p o z n a jo . V se 
te m e lji n a  p o s lu h u  in u č e n ju  na  p a 
m et. N a jp re j v s a k  z a s e  n a š tu d ira  m e 
lo d ijo , na to  s k u p a j v a d ijo . P red  n a s to 
p i, ki so  o b v e z n i v s a k o  le to , je  va j s e 
v e d a  v e č . K o m is ija  p r id e  n a  v a je  in 
p o s lu š a  s k u p in o  te r  o c e n i, č e  je  d o 
vo lj k v a lite tn a , d a  la h k o  n a s to p i na  re 
v iji. D o  z d a j so  p re d  o c e n je v a ln im  
s re č a n je m  o d h a ja li v  B a n o v c e , k je r 
s o  tri d n i in te n z iv n o  s k u p a j vad ili. 
D ru g a č e  v a d ijo  d v a k ra t a li e n k ra t te -

Orkester je potoval

Odzvali so se va b ilu  M adžarov

I N I  ORKESTER TALUNI
K I D R I Č E V O

Izjemno lepa prireditev 
v Sarvarju

M a ja  je  P ih a ln i o rk e s te r 
T a lu m  p o  d o lg e m  č a s u  
g o s to v a l iz v e n  S lo v e 
n ije . N a  iz je m n o  le p i 
re v iji p ih a ln ih  o rk e s tro v  
iz  N e m č ije ,  A v s tr ije ,  
M a d ž a rs k e  in L ju b lja n e , 
so  n a s to p ili v  u lič n e m  
d e file ju  in n a  k o n c e rtu . 
Z a ig ra li so  o d lič n o  in 
n a re d ili m o č a n ^ v tis  na 
o rg a n iz a to r je . Ž e lijo  si 
še  v e č  ta k š n ih  g o s to 
van j.

DPD Soboda Kidričevo

Ponovno kn jižn ica v K idričevem
Nekoč bogato založena knjižnica že dolgo sameva. Večino knjig so odpeljali na Ptuj, ostalo je le nekaj zelo starih. 
Po zaslugi skupine “prostovoljcev” in podpori občine, bo zopet odprla vrata.________________________________________

Po n e k a j le tih  p re m o ra  se  v  K id r ič e v e m  z o p e t p re b u ja  k n již n ic a , ki ne  b o  le to, a m p a k  p ra v o  m a lo  s re d iš č e  k u l
tu rn e  d e ja v n o s ti.
D P D  S v o b o d a  je  b ilo  n e k o č  z e lo  a k tiv n o  d ru š tv o . P o te m  so  p riš li d ru g a č n i č a s i in p re d v s e m  m la d e  g e n e ra c ije  so 
k n jig o  z a m a n ja le  z a  TV  in v id e o . K o t p ra v i H ild a  R O JS , m e d  d ru g im  z a d o lž e n a  za  s tik e  z ja v n o s tjo , je  k n již n ic o  
p ra v  z a to  “ v ra g  v z e l” , k e r je  b i la  v  is tih  p ro s to r ih  še  v id e o te k a  in to  n ik a k o r ni š lo  s k u p a j.
“ P ro s to r je  č e d e n , v e n d a r  n e u re je n . O s ta l je  ta k  k o t je  b il p re d  d v a js e tim i le ti. O kna , v ra ta , p o d e , v s e  b o  t re b a  z a 
m e n ja ti in p re b e lit i s te n e . O b č in a  n a m  je  o b lju b ila  p o m o č  in v e r ja m e m o  ž u p a n u , d a  b o  d rž a l b e s e d o .”
S v o b o d a , z a e n k ra t š e  s ta ro  im e , ki b i g a  ra d i z a m e n ja li,  p ra v  ta k o  š ta m p iljk o , ne  b o  s p o d b u ja la  s a m o  b ra ln e  k u l
tu re ."P r ip ra v il b o m o  k a k š n o  p r ire d ite v  a li p ro s la v o  v  d v o ra n i in, č e  b o  v s e  p o  s re č i, še  to  je s e n  ra z s ta v o . S o d e lo 
v a li b o m o  z g o d b o  in p e v c i T a lu m a , ki so  se  na m  p r ip ra v lje n i p r id ru ž it i , ” p ra v i g o s p a  H ild a .
N e k a j n a v d u š e n c e v , m e d  k a te rim i je , p o  b e s e d a h  H ild e  R o js, n a jb o lj a k t iv n a  p re d s e d n ic a  d ru š tv a  M a jd a  V o d u 
šek , b o  v z tra ja lo , d a  d o s e ž e jo  z a s ta v lje n e  c ilje . Č e p ra v  so  b re z  d e n a r ja , k e r d o ta c ija  p o k r ije  le  n a jn u jn e jš e  s tro š 
ke (n a je m n in a , e le k tr ik a ) jim  p u g u m a  in v o lje  d o  d e la  ni z m a n jk a lo . N a p is a li so  v e lik o  p ro š e n j n a  ra z n e  na s lo ve , 
p re d s ta v ili p ro g ra m  in z d a j č a k a jo . V s a k a  p o m o č  b o  d o b ro d o š la  O d g o v o ro v  je  b ilo  s ic e r  m a lo , to d a  n iso  še  o b u 
p a li. K id r ič e v o  z o k o lic o  je  p o ln o  m a jh n ih  f irm  in p o d je t ij in tu  je  še  v e lik i T A L U M , ki p ra v  g o to v o  ne  b o  o s ta l o b  
s tra n i. Z a  d e ja v n o s ti,  ki d a je jo  č lo v e k u  z a d o v o ljs tv o  v p ro s te m  č a s u  in g a  ta k o  a li d ru g a č e  b o g a tijo , je  v e d n o  p r i
m a k n il s v o j d e le ž . V .P e k la r



šport
ìm i r-'1/ ' ' i ' J

Številka 2, stran 8, junij 1997
fumimi

Golf klub PTUJ

V K idričevem  vadbeni 
poligon za šolo golfa
Minilo je  60 let, odkar so na Leški gmajni nad Savo Dolinko prvič zavihteli 
golfske palice. Stalni gostje so bili tuji veleposlaniki, golf pa je  začelo igrati 
tudi nekaj domačinov. V Kidričevem so začeli z  igro golfa pred štirimi leti. Golf 
klub Ptuj je  i/  zelo kratkem času postal eden najštevilnejših golf klubov v 
Sloveniji.

“Golf klub je bil ustanovljen na pobudo neka
terih ljudi iz našega kroga pred petimi leti in 
niti slutili nismo, da bo interes tako velik, “ 
nam je povedal menedžer kluba Jože 
MATJAŠIČ. “Igrišče smo usposobili pred štir
imi leti in je registrirano ko golf igrišče s šesti
mi luknjami, čeprav je površina majhna. 
Uporablja se kot vadbeni poligon za šolo 
golfa.
Golf klub Ptuj ima že okrog 230 članov iz vse 
Slovenije in tujine in je po članstvu drugi 
najštevilnejši glof klub v Sloveniji. Tako števil
no članstvo nas je spodbudilo k gradnji nove
ga golf igrišča v bližini Term na Ptuju. Tam bo 
moderno igrišče z 18 luknjami.
O glofu mnogi še vedno govorijo kot o elit

nem športu, kot je pred dvajsetimi leti veljalo 
za tenis, ki to že dolgo ni več in je danes 
dostopen vsakomur. Prav tako bo z golfom 
oziroma je delno že.
Oprema pri golfu je v primerjavi s teniško 
cenejša, saj stane osnovni set - 14 palic z 
vozičkom - okoli 60 tisoč tolarjev. Seveda so 
tudi dražji. Toda tak set je dovolj za igranje 
golfa celo življenje. To pa je praktično cena 
dveh malo boljših teniških reketov.
Za igranje golfa je potrebna šola golfa in izpit. 
Tudi v našem klubu jo organiziramo vsako 
leto spomladi in jeseni, prav tako izpit. Interes 
je zelo velik, saj so vsa prosta mesta že 
zasedena. Cena šole je okrog 45 tisoč tolar
jev in traja 25 ur, razporejenih prek pet

Nogomet

NK ALUMINIJ zopet na vrhu
Aluminij je  nogometni klub s tradicijo. Letos v avgustu bo praznoval 50 let 
uspešnega delovanja. Kljub vmesnim krizam je Aluminij ostal Aluminij in s 
ponosom nosi ime proizvoda glavega sponzorja.

Nogometni klub Aluminij je športni kolektiv, ki so ga ustanovili leta 1947 delavci TGA. S pro
stovoljnim delom so mu zgradili tudi lep športni park. V času od ustanovitve do danes dose
gajo nogometaši kluba pomembne športne rezultate v različnih sistemih tekmovanja. 
Osnovna naloga kluba je delo z mladimi.

NK Aluminij - člani 

Kako deluje NK Aluminij?
Je športno društvo, ki ima v svoje vrste vključenih prek 100 aktivnih članov. Tekmujejo v pe
tih ekipah in so v sezoni 1996/97 dosegli dobre rezultate. Vsi, razen MLADIH DEČKOV, so 
dosegli prva mesta v svojih ligah. (Mladi dečki so bili drugi).
Rezultati kažejo na to, da se bosta kadetska in mladinska ekipa uvrstili v I. državno ligo, član
ska ekipa pa v II. državno ligo.
Vzgojili smo tudi nekaj reprezentantov za mlajše slovenske reprezentance in prvoligaških 
igralcev, ki uspešno tekmujejo v priligaških ekipah (Marko Kmetec, Damjan Gajser, Sašo 
Gajser in Franc Fridl).
Dobri rezultati ekip NK Aluminij so plod strokovnega dela domačih trenerjev (Vsi so bili igral
ci NK Aluminij) in dobrega sponzorja TALUMA.
Poleg tekmovalnega dela pa v NK Aluminij skrbijo za redno vzdrževanje objektov, ki so last 
TALUMA. Objekti so že stari in zahtevajo stalno obnovo posameznih delov, zato se velik del 
sponzorskih sredstev porabi za vzdrževanje.
V klubu tudi v bodoče pričakujemo uspešno sodelovanje z glavni sponzorjem in sponzorji ter 
povečan obisk na vseh tekmah v višjem rangu tekmovanja. S. Meško

vikendov. Vodi jo naš učitelj golfa, profesion
alec, gospod Osmančevič iz Bleda, ki sodelu
je z nami že od vsega začetka.
Še vedno smo odprt klub. Vpiše se lahko 
vsak, vendar se mora najprej naučiti igrati golf 
in opraviti izpit, ker brez tega ne more stopiti 
na nobeno golf igrišče.
Vpisnina ni določena, giblje se po številu 
članstva in je ena najnižjih v Sloveniji. V klubu 
imamo tudi 54 žensk, torej več kot jih je vseh 
skupaj v Golf zvezi Slovenije. Včlanjene 
imamo tudi otroke in pravijo nam, da smo 
družinski golf klub. Vsako leto v prvem tednu 
šolskih počitnic prirejamo golf camp na enem 
od igrišč golfa v Sloveniji ali tujini, ki se ga 
udeleži približno 15 otrok v starosti do 15. leta 
in za to vlada zelo velik interes.”

V.Peklar Jože Matjašič

Branko tekmuje za mariborsko regijo

Dvakrat tedensko 
na trening
Branko Potočnik je  član društva paraplegikov mariborske regije. V Slove
niji je  pet košarkarskih klubov, ki med seboj tekmujejo. Igrajo doma in se 
udeležujejo srečanj v tujini.

Rekla sva, da bova govorila o košarki. “Saj nimam kaj dosti povedati. Igram pač košarko” , je 
kratek Branko Potočnik in skoraj ostanem v zadregi. Košarko je imel rad že kot otrok, zdaj pa 
jo igra tudi zato, da krepi telo in vzdržuje kondicijo.
Zgodilo se je v počitnicah, med tretjim in četrtim letnikom. Nesrečni padec s češnje je za 
vedno spremenil Brankovo življenje. Po dolgotrajnem zdravljenju in leto dni < trajajoči rehabi
litaciji, se je vrnil med svoje domače na invalidskem vozičku,
Letos jeseni bo star trideset le t , Kot strojni tehik je zaposlen v konstrukciji DE Vzdrževanje, 
kjer mu teče deveto leto.Tih in skromen fant je, ki ne govori veliko. Kar pove, potrdi še s 
smehljajem, ki daje občutek,da se pogovarjam z zadovoljnim človekom. Pravi, da mu nikoli 
ni dolgčas: “Saj se vedno kaj najde.” Rad rešuje križanke doma. Doma in v službi dela z ra
čunalnikom, rad posluša glasbo, obožuje rock. In če je treba, tudi skuha."
Je pač tako, kaj bi obupaval. Nisem sam, še več je takih, mnogi imajo večje težave, eni jih 
težje prenašajo, drugi lažje. Prav od njih sem se veliko naučil. Včasih to pomaga bolj kot 
zdravnik.”
Prav zato, da bi bilo lažje živeti, se je Branko takoj odločil za šport. Ko so jim po rehabilita
ciji svetovali čimveč gibanja, je takoj začel s treningom in nekaj časa igral celo v državni re
prezentanci. Zdaj je član društva paraplegikov mariborske regije. Dvakrat na teden se vozi 
s svojim oplom na trening. Enkrat v Slovensko Bistrico, drugič v Markovce. Edino v teh dveh 
krajih so dobili dvorano.
V Sloveniji je pet košarkarskih klubov, ki med seboj tekmujejo. Letos se je klub, kjer igra 
Branko, uvrstil na drugo mesto. Večkrat igrajo tudi v tujini, skoraj vsako leto v Italiji in Avstri
ji. Že tradicionalna so srečanja na Češkem v bližini Prage.
Vsaka nova izkušnja je dobrodošla. V tujini imajo invalidi več možnosti za razna aktivna 
udejstvovanja, celo profesionalno se ukvarjajo z določenimi športi in so za to plačani, “ Inva
lid, ki se ukvarja s športom bo manj bolan, bolj zadovoljen, zato so taki stroški manjši kot 
stroški zdravljenja,” pravi Branko Potočnik.

V.Peklar

Branko Potočnik
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Življenje naj bode ti delaven dan!
Prvi maj je nekaj lepega.Ni ga posvetnega 
praznika, ki bi se tako na široko in globoko 
prijel in ki bi ga tako rekoč vsi imeli za svoje
ga. še Cerkev je privolila vanj, čeprav so si ga 
izmislili (levi) socijaldemokrati in komunisti. Fi
lipa in Jakoba, ki sta stoletja godovala na ta 
dan, je prestavila na 3. maj, njuno mesto pa je 
zasedel Jožef Delavec. To je bil tisti dobri Jo
žef, ki je bil Jezusu za krušnega očeta, po po
klicu starosvetni proletarec, tesar “za delat je 
bil dober”.
Prvi maj je bil prej res delavski praznik. Ozna
čevali so ga kresovi, proslave , budnice, izle
ti v naravo in pikniki. Malo je bilo takih, ki ga 
niso praznovali. Recimo kmetje. Kar pomnim ' 
so v prvomajskih dneh sadili krompir. Tega 
jim seveda ne moremo očitati. Kar me moti je 
nekaj drugega, nek presenetljiv obrat, do ka
terega je prišlo v zadnjih letih. Lahko bi mu re
kli kar prvomajski paradoks. Gre za to, da 
praznik dela vsi drugi praznujejo bolj kot “pro
letarci” sami. Kako to? Kaj se je zgodilo? 
Tapravi, klasični proletarci so bili tisti, ki so 
1886 v Chicagu demonstrativno zahtevali 
osemurni delovni čas in to zahtevo plačali s 
krvjo. Tisti, ki so na prvem kongresu li. inter
nacionale 1889 v Parizu predlagali, naj bo v 
spomin na čikaške žrtve 1. maj dela prost 
dan, že niso bili več pravi proletarci - bili so 
delavski politiki. Danes, dobrih sto let pozne
je, je enih in drugih le še za dober vzorec in 
spomin. Takrat je bila na eni strani množica 
obubožanih proletarcev, na drugi peščica bo
gatih kapitalistov in drugih brezdelnežev. Da
nes je večina nekje vmes. Oboji so še revni in 
bogati, vendar je enih in drugih malo. Večina 
se je vmestila vmes v srednje sloje.
Prvi maj, ko si večina vzame kar cel teden do
pusta, je danes pri nas predvsem praznik 
srednjih slojev. Ti ali njihovi predniki so bili še 
nedolgo tega sami proletarci, vendar so si v 
zadnjih desetletjih krepko opomogli. Gre za 
fenomen socialističnih proletarcev, ki so z le
ti postali srednji sloj. To jim je omogočilo dvo
je: lastna pridnost, delavnost, podjetnost in 
Partija, ki je mižala ne eno oko.
Ti posamezniki so bili izrazito zasebno narav
nani. Bolj kot politika sta jih zanimali njihova 
osebna in družinska blaginja. Za revolucio
narno agitacijo, bodisi levo ali desno, so ne-

TALUM šesti v
Sloveniji
Pri a n a liz i p o s lo v a n ja  n a jv e č jih  
s lo v e n s k ih  p o d je t ij je  T A L U M  z 
d o s e ž e n im  iz v o z o m  o k ro g  12 ,6  
m lrd  S IT  in p o k r ito s t jo  iz v o z a  z 
u v o z o m  z a  165  %  z a s e d e l o d lič n o  
š e s to  m e s to  m e d  n a jv e č jim i iz v o z 
n ik i.
O b ja v lja m o  d e l k o m e n ta r ja , ki je  
izše l v  G o s p o d a rs k e m  V e s tn ik u .

“T A L U M  je  o d  la n i n a p re d o v a l za  
e n o  m e s to  in p r is ta l n a  š e s te m . Je  
e d e n  re d k ih  š ta je rs k ih  v e lik a n o v , 
ki so  s e  u s p e š n o  p re o b lik o v a li in 
p r i la g o d ili n o v im  č a s o m . P o d je tje  
je  n a s ta lo  iz n e k d a n je  T o v a rn e  g li
n ic e  in a lu m in ija  in že  v  te j so  z a 
č e li iz  p o s lo v a n ja  iz lo č a ti d e ja v n o 
s ti, ki n is o  n a jo ž je  p o v a z a n e  s 
p ro iz v o d n jo  a lu m in ija . T a k o  je  iz 
n e k d a n je  T G A  n a s ta lo  k a r 14 s a 
m o s to jn ih  p o d je t ij,  o d  k a te rih  s e  je  
n a  le s tv ic o  n a jv e č jih  iz v o z n ik o v  
(1 6 5  m e s to )  u v rs til tu d i S ilk e m .” 
Prijetno branje, mar ne?
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dovzetni, ker bi v morebitni revoluciji izgubili 
marsikaj konkretnega ne samo “svoje okove” . 
V “zgrešenih” in “svinčenih” letih so si namreč 
z družbeno pomočjo zgradili okoli 250.000 
družinskih hiš - hiš ne “hišic” - in 10.000 viken
dov. Ti ljudje zdaj tvorijo približno polovico 
prebivalstva - srednji sloj, “ki danes odločilno 
oblikuje lestvico vrednot slovenske družbe” . 
Kaj pa današnji proletarci? Tista slaba polovi
ca ali dobra tretjina prebivalstva Slovenije, ki 
se ji ni uspelo “povzpeti” v srednje sloje? Da 
jim gre vse slabše, je znano, če bo šlo tako 
naprej, se bodo kmalu začeli obujati tudi izvir
ni prvomajski kulti. Shajanje na Rožniku, na 
Hleviških planinah nad Idrijo, v Kamniški Bi
strici, na Joštu nad Kranjem v Rovtih na Jese
nicah, na Križni gori nad Škofjo Loko in na 
drugih tradicionalnih krajih ne bo več samo 
tradicija - postati utegne spet živa nuja. Ali pa 
tudi ne, odvisno od onih, ki su “ušli” navzgor, 
v srednje sloje. Mnogi od njih so potem, ko so 
se enkrat odlepili od proletarskega funda
menta, namreč zapadli v utvaro, da ni več 
glavno delati - v smislu proizvajati -, da je  važ
no handlati, trgovati, posredovati.
Po drugi strani pa je res, da od dela obogate
ti ne moreš. Lahko se pretegneš, obogatiš pa 
ne. Kaj tedaj ostane navadnim delavcem ? 
Ostane jim delo kot usoda.Ostane jim tisto, po 
čemer smo, kar smo.”Da je le delo” , pravijo 
sam i.ln če bo delo, potem bomo že kako” . 
Kako skromna so pravzaprav ta pričakovanja! 
Pa še kot taka niso zmeraj in za vse uresniči
va. Vrh tega zadenemo na modroslovno plat 
zadeve. Kaj je v bistvu delo? Je kazen za iz
virni greh ali “generično bistvo človeka”? 
“Vzel je torej Gospod Bog človeka in ga po
stavil v edenski vrt, da bi ga obdeloval in va
roval.” če je res tako, potem je “obdelovanje”

tega sveta tisto po čemer je človek podoben 
Bogu. Navedeno božje naročilo je bilo izreče
no še pred izvirnim grehom (Stara zaveza), 
šeie po njem je delo na zemlji postalo”trud” in 
"potenje” , še bolj čislano kot v krščanstvu je 
bilo delo v marksizmu.
Zgodovinsko gledano je bila stvar še bolj pre
prosta: dokler je ljudi bilo malo in na Zemlji 
vsega v izobilju, so si najmočnejši pač vzeli, 
kar se je vzeti dalo. Tak je bil njihov način 
“lastnjinjenja”. Ko je naravnih in drugih dobrin 
začelo zmanjkovati, so tisti, ki so že kaj imeli, 
lahko živeli od tega, da so to “lastnino” dajali 
v najem tistim, ki niso imeli nič drugega 
kof’delovno silio”. Za Grka svobodnjaka je bi
lo fizično delo človeka nevredno, “Delo in vrli
na se izključujeta", zatrjuje Aristotel.
Če bi to misel aktualizirali bi ugotovili, da je 
družbena praksa zadnjih desetletij nekatere 
vrste dela razvrednotila tako z razlikami v pla
čilu kot moralno. V mislih imam dejstvo, da so 
nekdanji rokodelci opravljali svoje delo s po
nosom. Tesar se ni čutil manj vrednega od ki
parja. Rudar, ki je delal pod zemljo, je imel 
svoj ponos. Kmet, ki se j trudil na njenem po
vršju, spet svojega. Vojake in politike so imeli 
za nujno zlo, ljudi duha pa častili bolj kot da
nes. Vse je bilo na svojem mestu in deležno 
svoje mere spoštovanja.
Tako seveda ne bo nikoli več. Tako tudi tisti, 
ki leto za letom na tekočem traku vstavlja v 
čevlje vezaljke, ne bo nikoli enak čevljarske
mu mojstru, ki je cel čevelj naredil sam. Veči
na bo morala še naprej delati, se truditi in po
titi. Zakaj Simon Gregorčič je zapisal :”Ni 
praznik predragi mi, naše življenje, življenje 
naj bode ti delaven dan !”

Miha Naglič (RAZGLEDI, april ,1997)

V novo tisočletje s človeškim dejavnikom
PA C o n s u lt in g  G ro u p  iz L o n d o n a  je  p o v p ra š a la  m a n a g e r je  iz 15 d rž a v , iz 
100  u s p e š n ih  p o d je tij,  k a te ri d e ja v n ik i b o d o  v  n a s le d n je m  t is o č le t ju  b is tv e 
no  v p liv a li na  u s p e h  p o d je t ij in n a  d e lo  m a n a g e rje v . O d g o v o re  je  p o s re d o 
v a lo  v e lik o  m a n a g e r je v  in n a s ta la  je  š tu d ija  z  im e n o m  “ L e a d in g  in to  th e  
M ille n n iu m ” .
P re ko  5 0  % m a n a g e r je v  je  k o t te m e ljn a  d e ja v n ik a , ki b o s ta  v p liv a la  n a  u s 
p e h  p o d je t ij v  n o v e m  t is o č le t ju , o m e n ilo  iz je m e n  v p l iv  č lo v e š k e g a  d e ja v n i
k a  (H u m a n k a p ita ls )  in  v p l iv  u s p e š n e  s tra te g ije .
N a  tre t je  m e s to  s o  p o s ta v ili p o m e n  in fo rm a c ijs k e  te h n o lo g ije  v  s m is lu  p o d 
p o re  g lo b a liz a c ijs k im  p ro c e s o m , s p re m lja n ju  s tro š k o v , trg o v in i in in o v a c i
ja m .
N a lo g e  m a n a g e r je v  p a  so. p re d v s e m , d a  iz o rg a n ig ra m s k e  - “ s p re d a lč k a -  
n e ” o rg a n iz a c ije  n a re d e  u č e č o  se , f le k s ib iln o  o rg a n iz a c ijo ,  d a  v e ž e jo  p re 
je m k e  z a p o s le n ih  na  u s p e h  p o d je tja , s k rb e  z a  ra z v o j z a p o s le n ih  in p r im e r
no  o rg a n iz a c ijs k o  k u ltu ro , d a  s o  se  s p o s o b n i s p o p a s ti s  s ta ln im i s p re m e m 
b a m i. L ilija n a  D itr ih

Okolju
prijazni

G o s p o d a rs k i v e s tn ik  in A g e n c ija  
RS z a  u č in k o v ito  ra b o  e n e rg ije  s ta  
le to s  p rv ič  iz p e lja la  n a te č a j za  
e n e rg e ts k o  u č in k o v ito  p o d je t je .  
N a n j se  je  p r ija v ilo  d v a n a js t p o d 
je tij,  ki si o d  le ta  1992  p r iz a d e v a jo  
z a  z m a n jš a n je  p o ra b e  e n e rg ije  in 
p o s le d ič n o  z a  o m e je v a n je  o n e 
s n a ž e v a n ja  oko lja . M e d  n jim i je  b il 
tu d i T A L U M  iz K id r ič e v e g a , ki v e 
lja  z a  n a jv e č je g a  p o ra b n ik a  e le k 
tr ik e  v  S lo ve n iji. T A L U M  je  s a m o  
la n i p o ra b il 1 .1 0 0 ,8 5  G W H  e le k 
t r ič n e  e n e rg ije , o d  te g a  1 .0 1 0 ,2 4  
z a  p ro iz v o d n jo  a lu m in ija . K lju b  
s p lo š n i p re d s ta v i o  p o tra tn o s ti so  
v  T A L U M -u  z m a n jš a li p o ra b o  
e le k tr ik e  z a  p ro iz v o d n jo  to n e  a lu 
m in ija  s p r ib liž n o  1 7 .0 0 0  kW h na 
1 4 .5 3 6  ( le ta  1 9 9 5 ) o z iro m a  na 
1 4 .3 2 6  kw h  n a  to n o  p ro iz v e d e n e 
g a  a lu m in ija  1 9 96  le ta . Z a  p r im e r
ja v o : le ta  19 95  so  v  E v rop i p o ra b i
li z a  p ro iz v o d n jo  to n e  a lu m in ija  
p o v p re č n o  1 5 .603  kW h. v  Z D A  p a  
1 6 .0 4 8  kW h e le k tr ič n e  e n e rg ije .

K lju b  te m u  se T A L U M  ni u v rs til v  
ož ji iz b o r - iz m e d  p e tn a js tih  k a n d i
d a to v  so  se  v  f in a lu  b o r ila  š tiri 
p o d je t ja : R e voz  iz N o v e g a  m es ta , 
U n ite c h  L T H -O L  iz š k o fje  Loke, 
T o s a m a  iz D o m ž a l in TP  J e s tv in a  
iz K o p ra . Po o g le d u  p o d je tij je  k o 
m is ija  p o d e lila  n a g ra d i R e vozu  in 
T o s a m i, t rg o v s k e m u  p o d je t ju  J e s 
tv in a  p a  je  n a m e n ila  p o s e b n o  
p r iz n a n je  z a  te h n o lo g ijo , s k a te ro  
je  z n a tn o  z m a n jš a lo  p o ra b o  e n e r
g ije  v  v e č jih  p ro d a ja ln a h , sa j h la 
d iln e , o g re v a ln e  in k lim a ts k e  s i
s te m e  z d ru ž u je  v  e n e rg e ts k o  
u č in k o v ito  c e lo to .

R e vo z  je  p re je l n a g ra d o  z a ra d i 
o b č u tn e g a  z m a n jš a n ja  p o ra b e  
e n e rg ije : le ta  1 9 93  je  p o ra b il 79 6  
kW h in 0,1 to n e  k u r iln e g a  o lja  na  
v o z ilo , le ta  1995  p a  le š e  5 6 8  kW h 
in 0 ,0 2  to n e  k u r iln e g a  o lja  n a  v o z i
lo. V  is tem  o b d o b ju  se  je  z m a n jš a 
la  e m is ija  ž v e p le v e g a  d io k s id a  s 6 
k ilo g ra m o v  n a  v o z ilo  n a  0 ,2  k ilo 
g ra m a  n a  v o z ilo , p o ra b a  v o d e  p a  
s 7 n a  3 ,4  k u b ič n a  m e tra  n a  iz d e 
lek.

D o m ž a ls k a  T o s a m a  je  d o b ila  p r iz 
n a n je  z a  e n e rg e ts k o  u č in k o v ito  
p o d je tje , k e r je  z  u k re p i z a  iz ra v 
n a v o  k o n ic , s k o m p e n z a c ijo  ja lo 
v e  e n e rg ije , k ro ž e n je m  to p lo te , z 
re g u la c ijo  d e lo v a n ja  v o d n ih  č r 
p a lk  in ra č u n a ln iš k i n a d z o rn im  s i
s te m o m  z a  v o d e n je  o g re v a ln ih  in 
k lim a ts k ih  n a p ra v  z m a n jš a la  p o ra 
b a  e n e rg ije . P o le g  te g a  n a  š tirih  
to č k a h  p ro iz v o d n je  n a d z o ru je jo  
p o ra b o  e n e rg ije .

Jaka Elkan (MLADINA, 
27. maj 1997)
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Trenutno je v svetu izkoriščenost proi
zvodnih kapacitet boljša kot prejšnja leta, 
pa vendar dober milijon ton proizvodnje 
aluminija še vedno miruje kot posledica 
dogovora kontrole cen aluminija, visokih 
stroškov proizvodnje, vojne v Jugoslaviji in 
drugod, itd. Analitiki ugotavljajo, da bi ta
kojšnje obnavljanje proizvodnje enega mili
jona ton aluminija upočasnilo rast cen, ali 
celo povzročilo ponovni padec cene alumi
nija pod sedanjo raven. Tony Bird pa pred
videva do leta 1999 povečano povpraše
vanje in s tem tudi velik skok cen do 3000 
USD/1 aluminija. Takrat bi naj bila proi
zvodnja aluminija v zahodnem svetu 17,7 
miliona ton, povpraševanje pa bo preseglo 
20 mio ton letno.

H ydro  Aluminium se je odločil ponovno 
štartati svoje peči, ki so jih 1994 dogovorno 
izklopili. Gre za kapaciteto 70.000 ton, od 
katerih so 20.000 ton že obnovili.

V  Mozambiku se pripravljajo za gradnjo 
nove elektrolize s kapaciteto 245.000 ton. 
Projekt ima naziv Maputo, stroški znašajo 
okrog 1,2 mlrd USD. Glavni nosilec projek
ta je firma Gencor, ki se je proslavila z no
vo tovarno Alusaf v Južni Afriki, za katero 
pravijo, da proizvaja najcenejši aluminij na 
svetu! Š tudija izvedljivosti je pokazala 
ugodne napovedi, toda strokovnjaki Gen- 
corja povdarjajo, da je ključ uspešnosti 
projekta dolgoročna pogodba o dobavi 
energije!

V  Dubalu so osem tednov pred predvide
nim rokom dokončali aluminijski kompleks 
s kapacitete 375.000 ton aluminija , vseh 
240 peči je začelo obratovati januarja letos. 
Za naše razmere so vložili astronomskih 
2,3 mlrd USD. Očitno gre za zahtevno in
frastrukturo. Med ostalim je bilo potrebno 
odsoljevati morje in izgraditi lastno elektrar
no.
Zelo spodbudno bi rekli, aluminij ima ceno!

A lum in ijski Kombinat Podgorica (prejšnji 
Titograd) se trudi, da bi pridobil tuji kapital 
za obnovo zastarele proizvodnje. Možna 
kapaciteta je 100.000 ton, trenutno naj bi 
proizvajal le okrog 30.000 ton. Zanimanje 
sta pokazali družbi Balli Group in Woralco 
iz Anglije, toda dosedaj še ni bil sklenjen 
noben konkreten dogovor!
Tudi v Tajikistanu (nekdanji del SSSR) za
radi vojnih razmer proizvajajo le 198.000 
ton namesto možne kapacitete 517.000 ton 
aluminija letno. V Mostarju, kot smo zadnjič 
poročali, so začeli proizvajati prve anode 
za izvoz. Zagon dela elektrolize planirajo 
julija letos, toda ker tam o vsem odloča po
litika se tudi elektroliza mora temu podreja
ti. Šibenik je  definitivno ustavljen, obratova
la bo samo predelava aluminija.
Zgodovina je ponovno dokazala, da so z 
vojno vsi izgobili in se vedno znova postav

lja vprašanje vseh vprašanj: “Ali je  res mo
ralo priti do vojne” !

Am eriška družba ALCOA ima v Evropi 45 
tovarn, ki zaposlujejo prek 14.000 ljudi.

M e d  zgoraj omenjenimi je ALCOA kupila 
italijansko tovarno aluminija Porto Vesme. 
Po informacijah revije “Alluminio e leghe” 
so nastale težave pri vljučevanju Alcoe v 
italijansko združenje neželeznih metalov - 
Assomet, kot tudi v združenje za predelavo 
aluminija - CentroAl. Če Alcoa ne bo sode
lovala z ostalimi, se lahko zgodi, da bo ve
lik del italijanske aluminijske industrije de

loval po drugačnih kriterijih od tistih, ki se 
uveljavljajo v Italiji in Evropi.
Po teh informacijah lahko ugotavljamo, da 
so globalni ameriški interesi drugačni od 
lokalnih evropskih in bi jih Američani mora
li prilagoditi Italijanom, kot v reviji pravilno 
razmišljajo: “Aluminium means all of us” 
(aluminij je za vse pomemben).

Združenje Aluminija Anglije je ob podpori 
vlade pripravilo program razvoja, ki v osno
vi pomeni večjo konkurenčnost aluminijske 
industrije, Program, kot je to danes moder
no, je zasnovan pod sloganom “NAPREJ Z 
ALUMINIJEM” in bo trajal do leta 2000. 
Znotraj vsake tovarne program predvideva 
izobraževanje, uveljavaljanje ekoloških po
gojev in razširjanje zavesti o najsodobnejši 
tehnologiji v aluminijski industriji. Na zunaj 
program poskuša identificirati in motivirati 
potencijalne uporabnike aluminija zaradi 
čimbolj množične uporabe aluminija v nji
hovih izdelkih. V ta namen aktivirajo različ
ne ustanove in multinacionalne kompanije 
z utemeljitvijo, da ja Anglija idealna država 
za investicije v aluminijsko industrijo.Zna- 
čilno pri tem programu je, da je na prvem 
mestu izobraževanje in da vse poteka ob 
podpori gospodarske skupnosti. Zato ni 
čudno, da so Angleži za nižje razrede 
srednjih šol pripravili posebno skripto o 
proizvodnji in ponovni uporabi sekundar
nega aluminija. Podiben šolski sistem ima
jo še v Nemčiji in Italiji.
Tako v Angliji. TALUM se pri slovenski vla
di še vedno bori za elementarne pogoje 
dela (glej prispevek direktorja). V zadnjem 
času pa še štrajk železničarjev dodatno 
ogroža alum inij in celotno gospodars- 
tvo(glej prispevek pomočnika direktorja). V 
TALUM-u smo hitro dojeli situacijo in do
datno organizirali prevoz glinice s kamioni 
in še enkrat dokazali, da “aluminium means 
all of us” !

G osp od  Rendali, predsednik Solv-Exa je 
napovedal izgradnjo poskusne elektrolize s 
kapaciteto 24.000 ton, pri čemer bi upora
bili anode, ki se ne trošijo - inertne anode.
Na ta način bodo zmanjšali stroške proi

zvodnje na okrog 550 USD/1 Al. Proizvod
nja naj bi stekla konec 1998, ali v začetku 
1999leta.
Ti podatki so bili objavljeni pri “Primary Alu
minium Smelters” marca letos. Drugje jih ni 
bilo zaslediti in ker gre za “ revolucijo” v 
aluminijski industriji, je zadevo potrebno še 
naprej preverjati.
Glede teh temeljnih premikov v procesu 
pridobivanja aluminija so med strokovnjaki 
različna mnenja .Tako naš tehnolog V. Pre- 
dikaka v  svojem razmišljanju meni, “da na
ša generacija te revolucije ne bo doživela” . 
Američan K. Stewart v reviji Aluminium To
day meni, da so inertne anode edini način, 
za odpravo reciklaže ostankov anod in 
kriolita, s tem bistveno poveča čistost alu
minija in dokončno reši onesnaževanje 
okolja. Po njegovem mnenju bo “elektroliza 
prihodnosti” delovala po sistemu, ki bo po
polnoma zaprt, procesno voden, varčen in 
minimalno odvisen od dela.Osnovno vpra
šanje je:Kdaj bo to?

V  Kanadi so leta 1995 ustanovili Nacional
ni program za izboljšavo klimatskih razmer. 
Leta 1996 so podelili 41 nagrad različnim 
ustanovam in posameznikom za dosežke 
na področju življenjskega okolja.
Kar nas zanima je, da sta med njimi dve 

elektrolizi - ALCAN in Chemicals Ltd. No
bena od njiju ni boljša od naše elektrolize 
C, toda slovenskim strokovnim ustanovam 
tega ni možno dopovedati. Najboljši dokaz 
za to je usoda predloga za razpis “Energet
sko učinkovito podjetje”ko se TALUM kljub 
prepričljivi argumentaciji ni uvrstil niti v ož
ji izbor (glej poročilo Hermana škrinjara). 
Tako menijo o nas “strokovnjaki” , ki trmasto 
vstrajajo v zmoti, da smo onesnaževalci in 
porabniki energije. Dobro lekcijo so dobili 
od neodvisnih novinarjev Mladine (glej šte
vilko od 27. maja), ki so razumeli podatke o 
porabi energije in primerjavo z razvitim 
svetom. Za nas vsaj moralno zadoščenje!

Revija “Alluminio e leghe" (Italija) v svoji 
marčevski številki objavila novico o naši 
novi liniji za proizvodnjo homogeniziranih 
drogov. Povdarja predvsem sodelovanje 
TALUM - Hydro in nakazuje željo Taluma 
za nadaljne sodelovanje. Pri tem sta odpr
ti dve osnovni vprašanji : obskrba z energi
jo in sistem privatizacije. V reviji ALU- Glo-

1996

be pa g. Menossi iz Hydra povdarja, da 
TALUM proizvaja za italijansko tržišče dro
gove eneke kvalitete kot sam Hydro.

“Zakaj aluminij” , se sprašuje Alessandra 
Lanzini v študiji o uporabi aluminija v grad
beništvu, transportu in pri pakiranju? Od
govor potrjuje že znana dejstva: aluminij ne 
rjavi, kemično je nevtralen, ne onesnažuje,

je higienski, lahek, dovolj trden, lahko ob
delovalen itd. Posebej poudarja večkratno 
možnost ponovnega pretapljanja aluminija, 
kar dejansko pomeni, da  privarčujem o 
95% energije v  primerjavi s primarno proi
zvodnjo. Ocenjuje, da se trenutno v Evropi 
uporablja 30% pretopljenega sekundarne
ga aluminija.
Kar se gradbeništva tiče je vse več novih 
ali znanih starih zgradb opremljenih z ele
menti iz aluminija prelepe oblike in zanimi
vih barv!

Picadilly London

G iovanni Mistretta, znani italijanski arhitekt 
trd i,”da  je zaljubljen v aluminij” ne zaradi 
zgoraj omenjenih fizikalnih lasnostih alumi
nija, ampak zaradi “večje svobode, ki jo 
aluminij ponuja pri dizajniranju, kar je te
meljni element arhitekturnega izražanja, 
odpira prostor kreativnosti in inovativnosti.” 
Boljši poznavalci Mistretta opisujejo “kot 
arhitekta za človeka, za človeška hrepene
nja in ugodje daleč od formalizma, za ob li
ko resnice, kot plod m odrega in m etodič
nega razmišljana"
Bilo bi lepo videti vsaj eno Mistrettovo moj
strovino!

Japonci niso tako sentimentalni kot Italija
ni, zato so že leta 1976 zasnovali “nagra
do za uporabo aluminija v  arhitekturi” . Na
grada se dodeljuje vsaka štiri leta. V zad

1997

njih štirih letnih je bilo 39 prijav, nagrajenih 
je bilo 6 prispevkov oziroma zgradb, v ka
terih je bil v precejšnji meri uporabljen alu
minij.

Najbolj praktični so Nemci. Njihova firma 
Wicona International izdeluje posebne alu
minijske konstrukcije v kombinaciji z izola
cijskim steklom in mineralno volno.Na ta 
način so odvisno od lege zgradbe izboljša
li izolacijo od 15% do 80% !

1994 1995 1996 1997 1998 1999

Poraba aluminija 
v milionah ton 17,2 17,4 17,6 18,5 19,5 20,3

Proizvodnja aluminija 
v milionah ton 14,3 14,6 15,6 16,2 17,3 17,7

Izkoriščenost 
kapacitet v % 88,4 89,9 92,8 94,1 98,3 99

Cena aluminija 
v USD/tono 1.680 1.956 1.593 1.779 2.211 2.815
TONY BIRD -  Prognoza gibanj proizvodnje, porabe in cene aluminija

GIBANJE CEN ALUMINIJA LME V 1996/1997

Jan Feb Mar Apr Maj Jun Jul Avg Sep Okt Nov Dec Jan Feb Mar Apr Maj
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Sonja Madie “Gospodarski vestnik”

Ko zaradi bolezni 
zaposlenih zboli podjetje
V Nemčiji ocenjujejo, da bolniški izostanki stanejo podjetja vsaj 70 
milijard mark, Tej vsoti je treba prišteti še dodatnih 30 mlrd DM, ko
liko podjetje porabi, če 
najde nadomestilo za 
manjkajočega zaposle
nega,ali izgubi, če de
lovni proces zaradi tega 
zastane. Seveda bolni 
ljudje ne morejo delati, 
toda izkušnje kadrov
skih strokovnjakov ka
žejo, da je vsaka tretja 
’’bolniška” simulirana.
Nemci skušajo stopiti na 
prste odsotnosti. Najbolj 
razširjena metoda so ipovratni pogovoril. Ko se delavec vrne z bol
niškega dopusta, ga vodja povabi na pogovor, v katerem najprej 
izrazi zadovoljstvo nad ozdravitvijo, nato pa ga vpraša, o kakšni bo
lezni je bil govor. V OPLU so sistem izpilili do konca. Z vsakim, ki je 
bil prvič odsoten zaradi bolezni so se pogovorili, njegove odgovo
re zapišejo v zeleni obrazec, če oseba v naslednjih devetih mese
cih zopet manjka, zapišejo razloge in vzroke bolezni na rumeni pa
pir, povprašajo ga tudi, kako bi se odzval na pogoste bolezenske 
izisostanke sodelavcev. Ko manjka tretjič se z zaposlenim poleg 
neposrednega vodje pridruži še vodja z višje vodstvene ravni. Be
ležke gredo na rdeči obrazec. Po četrti odsotnosti je na vrsti črni 
obrazec, zaposlenega pa obvestijo, da takšni izostanki vodijo v od
poved delovnega razmerja.
Čeprav se zdi sistem z različnimi barvami obrazcev precej krut, sa
mo zapisovanje sploh nima osrednjega pomena. Bistveno je, da je 
podjetje razvilo sistematični pristop do ugotavljanja vzrokov za izo
stanke in primeren način odzivanja na nje. Seveda mora sistem de
lovati za vsakogar in vselej, torej brez izjeme, sicer bo povzročil ve
liko hude krvi. Izkušnje nemških podjetjih, ki skušajo zmanjšati od
sotnost z dela so spodbudne. V povprečju jim je uspelo odsotnost 
zmanjšati za tretjino in jo potem tudi obdržati na tej ravni.

Po dopustih bomo že začeli s pripravami na nove volitve, zato razmislite, koga iz svoje sredine boste predlagali za 
opravljanje najodgovornejše funcije.
Izberite sodelavce, ki bodo znali izkoristiti pravice, ki jim jih daje zakon in se bodo zavedali dolžnosti, ki jih kot člani 
sprejemajo.

Vsi, ki m is lite , d a  sm o  p re m a lo  n a re 
d ili, m o ra te  v e d e ti, d a  b o  S ve t d e la v 
c e v  o b s ta ja l še  n a p re j, d a  la h k o  še 
v e č  n a re d im o  s s k u p n im i m o č m i. T o 
d a  z a v e d a ti se  m o ra m o , d a  la h ko  
d o b ro  d e la m o  sa m o  ta k ra t, k a d a r  
sm o  s trp n i d o  v o d s tv a  in d o  d ru g ih , 
ki n a m  k ro jijo  n a šo  u s o d o , ka jti č e z  
n o č  se  to v a rn e  sa m o  uk in ja jo , d o lg o  
č a s a  p a  tra ja , d a  n a s ta n e  n o va  , ta k - 

im a m o  m i s e d a i. ”

S v e t d e la v c e v  T A L U M A  je  b il iz v o 
ljen  10. 11. 1 9 93  v  s k la d u  z  no v im  
Z a k o n o m  o s o d e lo v a n ju  d e la v c e v  pri 
u p ra v lja n ju , ki je  z a č e l v e lja t i v  a v g u 
s tu  le ta  1993 .
K o n s titu t iv n a  s e ja  S v e ta  d e la v c e v  je  
b i la  17. 1. 1994 , n a  k a te ri je  b ila  z a  
p re d s e d n ic o  S v e ta  iz v o lje n a  Dragi
ca Leskovar. T a k ra t n a m  je  z a g o to v i
la, d a  d e la v c e v  ne b o  ra z o č a ra la . 
“ S v e t d e la v c e v  je  ta k o j p o  izvo litv i 
z a č e l z  re d n im i m e s e č n im i se ja m i, 
n a  k a te rih  s m o  n a jp re j s p re je li D o g o 
v o r  o  s o d e lo v a n ju  d e la v c e v  p r i 
u p ra v lja n ju  m e d  d ru ž b o  T A L U M  in 
S ve to m  d e la v c e v , v  k a te re m  sm o  
d o lo č ili v s e  p ra v ic e  in ra z m e rja , ki se  
m o ra jo  s p o š to v a t i o b o je s tra n s k o , d a  
b o  S v e t la h k o  n o rm a ln o  d e lo v a l. S e 
je  S v e ta  so  p o te k a le  v s a j e n k ra t m e 
s e č n o  in n a  n jih  s m o  o b ra v n a v a li le t
na , p o lle tn a  in t r im e s e č n a  p o ro č ila  o  
p o s lo v a n ju  d ru ž b e , p o s v e to v a li sm o  
se  o  o rg a n iz a c ijs k ih  s p re m e m b a h  v  
v s e h  d e lo v n ih  e n o ta h  v  T a lu m u , s e z 
n a n ja li s m o  s e  s p re s e ž n im i d e la v c i 
v  v s e h  d e lih  d ru ž b e  in s p re je m a li n o 
v e  d e la v c e  n a  p ro s ta  d e lo v n a  m e s ta  
(o d  e le k tro liz e r je v , liv a r je v  d o  v is o k o  
k v a lif ic ira n ih  d e la v c e v ) .  T a k o j na  z a 
č e tk u  d e la  s m o  u s ta n o v ili K o m is ijo  
z a  s p re m lja n je  k v a lite te  m a lic e .
V  le tu  1 9 95  s m o  se  p rv ič  p o g o v a r ja li 
o  la s tn in je n ju  in s k u p a j s  s in d ik a to m  
s p re je li p o b u d o , d a  o b d rž im o  to 
v a rn o  v  s v o jih  ro ka h . S o g la š a li sm o  s 
p ro g ra m o m  z a  z m a n jš a n je  p o š k o d b

Dragica Leskovar

p ri d e lu , ki že  k a ž e  re z u lta te .
N a  v s e h  s e ja h  S v e ta  d e la v c e v  v  te m  
m a n d a tu  s m o  o b ra v n a v a li tu d i d e le 
g a ts k a  v p ra š a n ja , ki so  b i la  z e lo  ra z 
lič n a . N a jv e č k ra t s m o  s e  u k v a rja li s 
tu jim i iz v a ja lc i d e l z n o tra j to v a rn e  
(p re v e lik o  š te v ilo  tu jih  iz v a ja lc e v , 
v o ž n ja  z a v to m o b ili p o  to v a rn i, p o ra 
b a  n a š e g a  m a te ria la , p re v e lik o  š te v i
lo p r iz n a n ih  u r ...........), za  k a te re  je
k o n č n o  p o s k rb lje n o . V e lik o  p o v d a r-  
ka  s m o  d a li tu d i n a  iz b o ljš a n je  p o g o 
je v  d e la . D e le g a ti iz  d e lo v n ih  e n o t so  
o p o z a r ja li na  n e p ra v iln o s ti o z iro m a  
n a  s la b o s ti v  p o s a m e z n ih  o b ra tih , 
S v e t d e la v c e v  p a  je  z a h te v a l o d  
v o d s tv a  na j se  z a d e v e  č im p re j re š i
jo . Z a h te v e  S v e ta  so  b ile :
- v  D E  P ro iz v o d n ja  a n o d  s a n a c ija  
p ra h u  in ro p o ta ,
- v  D E  E le k tro liz e  p le s k a n je  g a rd e ro 
be , u re d ite v  s a n ita r ij, u re d ite v  z a 
h o d n e  ra m p e ,
- v  D E  P ro m e t u re d ite v  c e s t ič š a  p ri 
b e n c in s k i č rp a lk i,
- u re d ite v  p a rk irn e g a  p ro s to ra  (p ri 
k o le s a rn ic i) ,  to č n o  v o d e n je  b o ln iš k ih  
s ta le ž e v ,
u re d ite v  g re tja  v  DE P re d e la v a  A l in 
v  DE  V z d rž e v a n je  in še  v e č  ta k š n ih  
in p o d o b n ih .
P o v e d a ti m o ra m , d a  s o  s e  se j u d e le 
ž e v a li s k o ra j v e d n o  v s i d e le g a t i S v e 
ta  d e la v c e v , k a r p o m e n i, d a  so  b ile  
se je  z a n im iv e  in so  h o te li b iti n a  te 
k o č e m  z ra z p ra v o . P rih a ja li so  tu d i 
vs i v a b lje n i. N a  v s a k o  s e jo  s m o  z ra 
ve n  v o d s tv a  T a lu m a  v a b ili tu d i o d g o 
v o rn e  z a  p o s a m e z n a  p o d ro č ja . K a j
ti b is tv o  d e lo v a n ja  S v e ta  je  v  te m , d a  
d o b im o  in fo rm a c ije  o  v s e m  iz p rv e  
ro k e  in la h k o  tu d i s a m i v p liv a m o  s 
s v o jim i m n e n ji in p r ip o m b a m i n a  p o 
s a m e z n e  d o g o d k e .

Ocenjevanje letnih 
kopališč

Kopališče v 
Kidričevem na 
šestem mestu
Med petnajstimi kopališči v Slove
niji, ki jih je  ocenjevala posebna 
komisija, se je kopališče Kidričevo 
uvrstilo na šesto mesto.

Na osnovi sklepa odbora sek
cije kopališč pri Združenju za 
gostinstvo in turizem Gospo
darske zbornice Slovenije, je 
bilo v letu 1996 ocenjenih 15 
letnih kopališč iz Slovenije. 
Upoštevali so pet kriterijev: 
opremljenost, čistoča in higie
na kopališča, varnost, dopol
nilno opremljenost, gostinsko 
in trgovsko ponudbo.
Po vseh petih kriterijih je kopa
lišče Kidričevo zasedlo šesto 
mesto, glede čistoče in higie
ne pa je uvrščeno na odlično 
tretje mesto.

Svet delavcev

Izteka se mandat sveta delavcev
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KLUB 60
Zlatko Špoljar je praznoval 60 let skupaj 
s številnimi prijatelji in sodelavci, ki so 
ga počastili s svojo udeležbo na zelo 
prisrčni in odmevni zabavi. Verjeti mora
mo njegovim osebnim podatkom, da 
stopa v sedmo desetletje, ker mu po nje
govi vitalnosti, delavnosti in energiji, ki 
žari iz njega toliko ne bi presodili. Zato si 
zasluži iskrene čestitke celotnega 
TALUMA.

TALUM 
dobil še eno 
magistro

N a  v id e z  k rhko , v  d u š i p a  p r ije tn o  in m o č n o  
d e k le  n a  fo to g ra f iji je  S im o n a  H o ja k , š a rm a n tn a  
s o d e la v k a  iz  f in a n č n e  s lu ž b e . S im o n a  je  
d ip lo m ira la  iz  e k o n o m ije  n a  s m e ri d e n a rn iš tv o  
in f in a n c e . V  T a lu m u  d e la  o d  ju n i ja l993 . Po 
o d lo č b i je  f in a n č n ik , v  re s n ic i je  p o m o č n ik  
ra č u n o v o d je .
Z a k a j jo  p re d s ta v lja m o ?
S im o n a  k o n č u je  p o d ip lo m s k i š tu d ij. M a g is tr ira la  
b o  n a  lju b lja n s k i e k o n o m s k i fa k u lte t i iz  p o s lo v o 
d e n ja  in o rg a n iz a c ije  n a  s m e ri ra č u n o v o d s tv o  in 
re v iz ija .Š tu d ij s p a d a  v  a m e riš k i p ro g ra m  M B A .

Č a s o p is  d ru ž b e  T a lu m . N a s lo v  u re d n iš tv a : T a lu m , d .o .o . 2 3 2 5  K id r ič e v o , T o v a rn iš k a  c . 10, te ie fon :JD 6 2  7 9 6  110 , te le fa k s : 0 6 2  7 9 6  2 6 9 ,^  
Iz h a ja  m e s e č n o  v  n a k la d i 2 6 0 0  iz v o d o v . G la v n a  in o d g o v o rn a  u re d n ic a : V e ra  P e k la r. S o d e la v c a : D a rk o  F e r lin c  in  Ivo  E rc e g o v ič . F o to g ra fija : S to ja n

K e rb le r. R a č u n a ln iš k a  o b d e la v a : O K  re p ro  s tu d io , M a rib o r. T is k a rn a  B e z ja k , M a rib o r.

P o m n e n ju  U ra d a  z a  in fo rm ira n je  s o d i č a s o p is  A L U M IN IJ  m e d  p ro iz v o d e  in fo rm a tiv n e g a  
z n a č a ja , z a  k a te re  se  p la č u je  5  o d s o tn i p ro m e tn i d a v e k .

ZAMUDA
O p ra v ič u je m o  se  z a ra d i p re c e jš n je  z a m u d e  d ru 

g e  š te v ilk e  A L U M IN IJ A , ki b i m o ra la  izz iti k o n e c  

m a ja . N e k a j je  o b je k tiv n ih  te ž a v , to d a  g la v n i ra z 

lo g  je  n e p ra v o č a s n a  p r ip ra v a  č la n k o v . Z a d a li 

s m o  si a m b ic io z e n  c ilj - v s a k  m e s e c  A L U M IN IJ . 

T o d a  n e  k a k š e n k o li,  k a r p a  ni e n o s ta v n o ! Z a to  p r i

č a k u je m o  tu d i v a š o  p o m o č  - s o d e lu jte  z  n a m i!

V  d ru g i š te v ilk i s m o  š e le  na  k o n c u  o p a z ili,  d a  p re 

v la d u je jo  m o š k i o b ra z i. M a la  n e p re v id n o s t,  k i jo  

b o m o  n a s le d n jič  p o p ra v ili,  s ic e r  b i n a m  g a . A č i

m o v ič  o p ra v ič e n o  o č ita la , d a  s m o  si ž e  “ n a d e li 

o k o rn e  o k le p e ” . U re d n iš tv o

Od kda j  nos imo  
p oročne  p r s t a n e
P o re k lo  p o ro č n ih  p rs ta n o v  je  s p o rn o . Eni m e n ijo , d a  ta  p rs ta n  s im b o liz ira  o b ič a j p r ik le n ja n ja  n o g . 
B a rb a r i so  m e n d a  u k le n ili n e v e s to , d a  ni m o g la  z a p u s t it i “ g o s p o d a r je v e ” h iše . Č e  b i b ilo  to  res , b i 
la h k o  re k li tu d i, d a  d a n a š n ja  c e re m o n ija  iz m e n ja v e  z a k o n s k ih  p rs ta n o v  s im b o liz ira  e n e k o p ra v n o s t 
s p o lo v .
Po d ru g i te o riji p a  na j bi b il p rs ta n  iz ra z  trd n e  z ve ze , ki jo  o b  p o ro k i s k le n e ta  m o ž  in žen a . Po te h  t r 
d itv a h  k o re n in i p o re k lo  z a k o n s k ih  p rs ta n o v  v  s ta re m  E g ip tu , v  ča s u  oko li 2 8 0 0  le t p re d  n a š im  š te tje m . 
E g ip č a n o m  je  k ro g  s im b o liz ira l v e č n o s t, sa j p r i k ro g u  z a m a n  iš č e m o  z a č e te k  a li ko n e c . Z a to  so  si p re 
m o žn i E g ip č a n i ra d i n a tika li z la te  p rs ta n e . T o  je  b ilo  k a s n e je  v č is lih  tu d i v  s ta re m  R im u, sa j p is a te lj 
T e rtu llia n  u g o ta v lja , d a  se  r im s k a  g o s p o d in ja  ra d a  p o s ta v lja  z  z la tim  p o ro č n im  p rs ta n o m .
O b ič a j z a h o d n ja k o v , d a  lju d je  n o s ijo  p o ro č n i p rs ta n  n a  p rs ta n c u  na j b i izv ira l o d  G rkov , iz 3. s to le tja  
p re d  n a š im  š te tje m . G ršk i z d ra v n ik i so  m e n ili, d a  v o d i “ ž ila  lju b e z n i” iz te g a  p rs ta  n a ra v n o s t v  s rce .


